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Někde uvnitř novin je můj rozhovor s  pa-
nem Bártou, naším skvělým redaktorem. 
Do úvodníku jsem si tedy vybral jiná témata. Ur-
čitě většinu z vás zajímá, co se chystá:

Zdravotní středisko už funguje, ale parko-
vací plochy nebyly součástí projektu a  musí se 
vybudovat dodatečně. Naštěstí s  parkováním 
obecně až takový problém není, protože z ulice 
Malá Strana je poměrně dostatek místa. Na pro-
jektu se už pracuje a  rada mi odsouhlasila rea-
lizaci ve  dvou etapách – první etapa řeší právě 
parkování z  ulice: projekt, na  kterém pracuje 
Ing. Milan Palák, předpokládá kolmé parkování. 
Kolem budovy bude obslužný chodník šíře 1,2 m, 
z hlediska aktuálních výšek povrchu komunika-
ce a  vstupu do  budovy se bude pravděpodobně 
realizovat bez převýšení nad vozovkou. Aby auta 
nedojížděla až k budově a chodník zůstal v celém 
profilu průchozí, budou na parkovištích plastové 
bloky/zábrany. Parkoviště bude mít jedno stání 
pro tělesně postižené a jedno pro matky (rodiče) 
s dětmi. Dohromady by jich mělo být sedm (ale 
neberte mě za slovo – projekt ještě není hotový). 
S panem projektantem jsem domluvený, že ně-
které klíčové parametry projektu předjedná s od-
borem dopravy i se zástupci ZTP, aby se vydání 
stavebního povolení někde nezaseklo. Projekt 
by měl být hotov do konce druhého týdne v září. 
Ale nebudeme na tom striktně trvat, nedali jsme 
panu projektantovi mnoho času. V každém pří-
padě má kolaudace zdravotního střediska pod-

mínku, kterou musíme splnit do  konce roku 
– minimálně 5 parkovacích míst včetně jedno-
ho pro ZTP. Dělám vše pro to, aby se to stihlo. 
Součástí parkoviště z Malé Strany bude i stojan 
na jízdní kola. 

Druhá etapa se týká zbudování zpevněné 
plochy za budovou na pozemcích, které minulé 
vedení obce za tím účelem zakoupilo. Na tomto 
projektu se začne pracovat neprodleně po první 
etapě. Jde nám o to, aby návštěvníci zdravotního 
střediska přicházeli do objektu po čistém upra-
veném povrchu.

Z  jižní strany budovy plánujeme instala-
ci venkovních laviček, trochu zeleně a  trochu 
zpevněné plochy, aby případný doprovod paci-
entů nemusel – aspoň za pěkného počasí – sedět 
v čekárně mezi nemocnými.

Z východní strany je přístup k budově zdra-
votního střediska po pěší komunikaci od Hlavní 
ulice. Aktuálně pozemek, na  kterém tato pěší 
komunikace leží, nepatří obci, takže tam ne-
lze ani provádět zásadní údržbu. Věřím, že už 
na  nejbližším zasedání ZO předložím návrh 
na odkoupení tohoto pozemku. Už teď vím, že to 
nebude za desítky korun, ale za statisíce. Ale, jak 
se zmiňuji jinde, klíčové pozemky by měla obec 
vlastnit, aby v budoucnu nedošlo k omezení prů-
chodu napříč obcí. Doufám, že to dobře dopad-
ne a v dohledné době budou tyto pozemky patřit 
obci a  pak budeme mít možnost tam vymyslet 
nějakou zásadní změnu k lepšímu.

Na zasedání ZO dne 25. září by mělo pro-
běhnout snad poslední kolo Změny č. 1 ÚP 
Vřesina – jeho definitivní vydání. Podle aktuální 
informace od Ing. Martiny Miklendové by tomu 
nemělo už nic bránit - snad jenom, kdyby zastu-
pitelé změnu nepodpořili. Tento krok by měl od-
blokovat jednání o  koupi posledního pozemku 
a tím i otevřít cestu k celému chodníku od býva-
lé Jednoty až po parkoviště u hřiště. Předchozí 
projekty už jsou neplatné, bude nutné začít zce-
la od počátku. Ale technické řešení je použitelné 
a získání stavebního povolení by se mohlo stát 
už pouze otázkou času.

Určitě ti z  vás, kteří občas chodíte ulicí 
Na Potůčku, uvítáte, že mi rada obce dala svo-
lení, abych objednal hydrogeologický průzkum, 
který by měl definitivně určit původ vody, která 
na komunikaci vytéká. Už jednou se tam poklá-
dala drenáž, ale asi je ucpaná a  je nefunkční. 
Protože bych rád zahrnul do rozpočtu na příští 

Slovo starosty rok minimálně zpracování projektu na  tento 
chodník, dle předběžné komunikace s projekční 
firmou je hydrogeologický průzkum nezbytný. 
Čekám pouze na  cenovou nabídku, abych ho 
mohl objednat. 

A  udělám si z  hydrogeologického průzku-
mu oslí můstek, abych se dostal k  další infor-
maci – byl proveden hydrogeologický průzkum 
na pozemku, který by podle ÚP mohl v budoucnu 
posloužit k  rozšíření hřbitova. Obával jsem se 
nebezpečí, že bychom mohli koupit pozemek, 
který by se k tomuto účelu nedal využít. Výsledky 
průzkumu jsme obdrželi v posledním srpnovém 
týdnu. Pozemek není ideální, ale za dodržení ur-
čitých podmínek je použitelný. Teď musíme ještě 
s posudkem na krajskou hygienu a požádat o sou-
hlas krajský úřad. Pak budeme mít jistotu, že usi-
lujeme o správný pozemek. Pak nastane jednání 
s vlastníky, a to nebývá nikdy jednoduché.

 Ing.  Jiří Kopeň, září 2019

Bárta: Pane starosto, pravidelně na webo-
vých stránkách obce Vřesina informujete 
o dění v naší vesnici. Přesto se neubráním 
tomu, abych vám nepoložil několik dotazů. 

Největší událostí posledních dnů je zpro-
voznění Zdravotního střediska. Dne 31. 7. 
2019 byla vámi slavnostně přestřižena 
páska. Co tomu všemu předcházelo? 

Nerad bych se opakoval, ale pokusím se to 
shrnout. Celý projekt začal nešťastně. Nechci 
nikomu sahat do svědomí, ale byl vybrán zhoto-
vitel projektu, který se nevyrovnal s nástrahami 
starého objektu, postaveného v  akci Z. Přitom 
jsem se někdy letos na jaře dozvěděl, že se o pro-
jekt ucházela i  jiná firma, jejíž koncepce byla - 
z mého laického pohledu – nesrovnatelně lepší. 
Hlavně by měly všechny místnosti denní světlo, 
čekárny by byly prostornější, bylo by tam méně 
zbytečných dveří, příček... Tato nabídka byla jen 
o fous dražší. Proč byla vybrána firma INGES-
TA ví jenom ti, kteří u toho byli.
Když jsem převzal úřad v  listopadu loňského 
roku a byl jsem na prvním kontrolním dnu, byl 
jsem překvapen, jak málo bylo uděláno v průbě-

Odpovídá 

pan starosta
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hu téměř půl roku od předání stavby. Začal jsem 
tlačit na pilu.
Jenomže už před Vánocemi se ukázalo, že chybí 
celá jedna část projektu – slaboproud. Že jsou 
problémy s křivostí původních stěn, s hydroizo-
lací, s původními podlahami, které se rozpadaly 
(podle projektu měly zůstat) atd.  A to nemluvím 
o „designu“ celého objektu, pro mě to byla ka-
tastrofa. To jsem už tušil, že to bude velmi slo-
žité. Kdybych neprosadil změny, asi by se nám 
všichni občané vysmáli a ptali   by se, za co jsme 
utratili obecní peníze. Např. do  čekárny by se 
nevešly sedačky a  lidé by se téměř dotýkali ko-
leny. Prosadil jsem vybourání části stěny a  její 
posunutí. Nebo např. dveře do  čekáren měly 
být podle projektu dřevěné, lidé by se tam cítili 
jako v ponorce. Bez oken… Obklady a podlahy 
nebudu ani komentovat. Ve  věci designu jsem 
požádal o spolupráci paní Pavlínu Tichou. Když 
jsem její návrh interiéru čekárny viděl poprvé, 
lekl jsem se i  já – jsem dost konzervativní. Ale 
přesvědčila mě a  já jsem přesvědčil radu obce. 
A jsem rád, že jsme měli odvahu do toho jít. Je to 
odvážné barevné řešení… Ještě tam ale není vše 
hotovo. Budou tam ještě další prvky, které jsou 
součástí návrhu, ale ty už se budou doplňovat 
za  provozu. Vím, že se barevné řešení nemusí 
líbit každému, ale zatím se ke mně vysloveně ne-
gativní emoce nedonesla. A ještě perličku – paní 
Tichá nám navrhla sedačky, vymyslela barevnou 
kombinaci potahů (červená, šedá a  antracito-
vá) a  dohodla vše s  výrobcem. Myslel jsem, že 
mě raní mrtvice, když nám stavbu předávali a já 
si změřil vlastním metrem, že se stavbaři sekli, 
ačkoli jsem jim to zdůrazňoval – nedodrželi ve-
likost prostoru na sedačky. Nakonec jsme místo 
bourání zvolili řešení jiné – výrobce byl ochoten 
nám vyrobit speciálně pro nás sedačky asi o de-
set cm kratší…
O tom, že jsme se zhotovitelem podepsali 4 do-
datky ke smlouvě, jsem už někde psal. Celá stav-
ba byla dražší, než bychom si přáli. Výsledná 
částka, za kterou je tato stavba „vložena“ do na-
šeho účetního systému, činí 19 004 775 Kč. Ano, 
mohli jsme nepřistoupit na požadavky dodava-
tele stavby. Ale mohu tvrdit s absolutní jistotou, 
že bychom dnes místo zdravotního střediska 
měli nanejvýš pozvánky k soudu. Původní cena 
dle projektu byla 14 955 034 Kč. 
Od  té výsledné ceny je třeba odečíst cca 2 mil. 
Kč dotace na „zateplení“. O vyplacení podpory 
jsme už požádali, ale ještě jsme ji neobdrželi.

Bárta: Náklady jsou vysoké, termíny vý-
stavby se nedodržovaly. Bude obec vymá-
hat nějaké penále? 

Je to už ohraná písnička. Hodně jsem o tom 
diskutoval na zasedání ZO, když jsem žádal za-
stupitele o  navýšení rozpočtu na  tuto stavbu. 
Jako obec jsme měli na výběr – zastavit to a pře-
nechat nedodělanou stavbu příštím generacím 
(asi jako kdysi před lety „stravovací středisko“ 
– dnešní prodejna HRUŠKA), nebo vybojovat 
maximum možného a stavbu dokončit. A musím 
popravdě říci, že kromě zastupitelů se mě ani je-
diný občan neptal, kolik to bude stát. Všichni se 
ptali, jestli to vůbec bude a kdy to bude. Připo-
menu, že z minulého volebního období nám zů-
stalo na účtu neutracených cca 38 mil. Kč. Obec 

není domácnost, která si šetří na  dovolenou. 
Úkolem starosty a  rady je budovat, opravovat, 
modernizovat. Ne šetřit do prádelníku.

Bárta: Nemohu se zbavit dojmu, že se 
na  peníze ve  Vřesině nehledí. Svrbí mě 
jazyk, abych neřekl, že se účelově nevy-
dávají. „Je to sice předražené, ale po-
stavili jsme to“ a  za  pár let už nikoho 
nebude zajímat, kolik to stálo, ale přede-
vším to, že to slouží veřejnosti. Narážím 
tím na poslední zasedání zastupitelstva, 
na  kterém bylo usnesením rozhodnuto 
o koupi 700 m2 pozemku za 200 000 Kč 
pro výsadbu aleje (i  když kousek je po-
zemek ve  vlastnictví obce určený územ-
ním plánem k výsadbě zeleně na bývalém 
„Tuzexu“, proto jsem se ptal v rozhovoru 
s Bc. Ličkou, kolik asi zastupitelů se před 
jednáním seznámilo s územním plánem) 
a  2  117 m2 pozemku za  2  000  000 Kč 
na chodník, na který je potřebných 97 m2 
a jako veřejně prospěšná stavba šlo těch-
to 97 m2 vyvlastnit.

Pane Bárto, trochu jste si odpověděl sám. 
Ano, naprostou většinu lidí nebude nikdy zají-
mat, kolik které věci stojí. Občané se až na vý-
jimky o  takové věci nezajímají. Ale chtějí, aby 
byly vybudovány chodníky, opravené místní 
komunikace a třeba i nové zdravotní středisko. 
Chtějí, aby obec byla dobrým místem k  životu 
a  od  vedení obce neočekávají informace, proč 
to nejde. Naším úkolem je nenechat se porazit 
byrokracií a plnit nejen volební sliby.
Sám jste řekl, že to bylo rozhodnutí zastupitel-
stva. Každý, kdo se chce dozvědět, jak to bylo, 
si může přečíst velmi detailní záznam diskuse. 
Věděl jsem, že se jedná o vážné věci a zápis se 
pořizoval podle audio nahrávky. Je v  něm vše, 
téměř slovo od slova velmi přesně. A nemá tedy 
smysl zpochybňovat rozhodnutí zastupitelů. 
Smyslem prvního zmíněného nákupu je defini-
tivní obnovení cesty na  Kaménky a  později až 
na hráz rybníka. Možná si nikdo neuvědomuje, 
že současný příjezd k rybníku je přes cizí pozem-
ky. Obec – a to jsme my všichni - má zájem, aby 
byl přístup na hráz po obecní komunikaci, a tím-
to projektem toho bude dosaženo. A o celé akci 
se sázením stromů tady v tomto vydání asi píše 
podrobně pan Petr Lička. 
Pokud jde o pozemek vedle bývalé dolní Jednoty, 
který se zastupitelstvo rozhodlo koupit za 2 mil. 
Kč, mám na  to stejnou odpověď. Buď můžeme 
šetřit do  punčochy a  brečet, že nemáme kam 
umístit těleso chodníku a čekat, až se tam oprav-
du něco nepěkného chodcům přihodí. Anebo to 
koupit za cenu, za kterou to je k mání a jednat. 
Byla ve hře i směna pozemku, která byla ovšem 
také velmi nevýhodná pro obec. Musím upřím-
ně přiznat, že jsem sám do poslední chvíle ne-
věděl, pro které řešení zvednu ruku. Chtěl jsem 
si vyslechnout všechny názory. Nakonec jsem 
se přiklonil ke  koupi. Kdyby se kvůli neexistu-
jícímu chodníku stala nějaká tragická dopravní 
nehoda, najednou by nám 2 mil. za  pozemek 
připadalo malicherně málo. Konzultoval jsem 
to pak následně s  člověkem, který se pohybuje 

v  oblasti trhu s  realitami a  potvrdil, že to bylo 
dobré rozhodnutí. Pozemek může mít význam 
pro rozvoj obce v budoucnu…
O  vyvlastnění je hezké teoretizovat u  stolu, ale 
v praxi to – naštěstí – není tak jednoduché. Sou-
kromý majetek, pokud není nakradený, by měl 
být v každé společnosti tabu. Zejména v přípa-
dě, že je na prodej. Vyvlastňovat proto, že se mi 
nelíbí vysoká cena? Tudy cesta nevede…
Pokud jde o precedens, možná máte pravdu. Ale 
už jsou asi definitivně pryč doby, kdy se pozemky 
prodávaly za  desetikoruny. Tím spíše má smy-
sl koupit pozemek, který může být potenciálně 
stavební. Je na vůli zastupitelů, jestli se v nějaké 
budoucí změně ÚP tento pozemek stane staveb-
ním, byť s omezením s ohledem na možné dílčí 
zaplavení. Je dobré si přečíst celou diskusi za-
stupitelů na toto téma…

Ale obraťme list. Modernizace školního 
hřiště. Neptám se, zda je potřebná, ale 
jsou na to dotace. Kdy se začne?

Kvůli školnímu hřišti jsem vlastně svolal 
zastupitelstvo obce v  lednu tohoto roku, i když 
to nebyl důvod jediný. Krátce po tom, co jsem se 
rozkoukal ve  staronové roli starosty, jsem zjiš-
ťoval, jaké jsou aktuální potřeby obce a  zda se 
na některou z nich nedá dotace získat. A školní 
sportoviště tam patří. Téma modernizace padlo 
i v zastupitelstvu, ale máme tady hlavně i zápis 
z výsledků revize, který nám předložila paní ře-
ditelka. Závady byly na venkovním hřišti i v tělo-
cvičně. Po diskuzi v radě jsme se rozhodli řešit 
přednostně hřiště. A  zastupitelé mi schválili 
souhlas, abychom požádali o dotaci. Že to vyjde, 
jsem nevěřil. Žádost byla zcela jednoduchá. Ale 
vyšlo to. V posledním srpnovém pátku se oteví-
raly obálky s nabídkami a dnes máme vybraného 
zhotovitele – firma MERAT s.r.o. Nivnice. Zú-
častnilo se šest firem, tato byla nejlevnější a spl-
nila všechna kritéria. Mám na stole připravenou 
smlouvu k podpisu, souhlas rady obce. Byl bych 
rád, aby se práce zahájily co nejdříve, ale po zku-
šenostech s  jinou stavební akcí v tomto roce se 
budu bránit předčasnému optimismu. Pokud by 
firma byla schopna zahájit práci hned, mohlo by 
být hotovo „do Vánoc“. 
Mně osobně se nelíbí, že školní fotbalové hřiště 
nebude mít umělý povrch. Ale rada obce se vět-
šinou vyslovila pro živou trávu. Bojím se, že nám 
– tedy hlavně škole - to bude přinášet komplikace 
s údržbou, zavlažováním apod., bude to vyvolávat 
další náklady. V  každém případě však věřím, že 
modernizace určitě přiláká hlavně děti a mládež. 
Na dobrém povrchu si určitě každý zahraje raději 
než na asfaltu. Menší hřiště (dnes asfaltové) bude 
vybaveno mantinely, ochrannými sítěmi i  bran-
kami. Dotace z  Ministerstva pro místní rozvoj 
je zhruba 4,8 mil. Kč, celá stavba bude stát dle 
smlouvy necelých 5,8 mil. Kč včetně DPH.
A důležitá informace na závěr – hřiště bude ve-
řejně přístupné. Samozřejmě bude přednostně 
využíváno pro potřeby ZŠ a  MŠ, ale po  zbytek 
času tam bude volný vstup. Bude zpracován pro-
vozní řád, bude nutné rezervovat čas na údržbu, 
ale určitě bude dost prostoru pro veřejnost. Ne-
vylučuje se ani pronájem, ale nesmí činit více 
než 20 % času.
                 Ing. Vladimír Bárta 
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Bankomat ve Vřesině

My se ptáme - místostarosta obce odpovídá

Jedním z  úkolů, který si 
rada obce dala po  svém zvolení, 
bylo pro své spoluobčany zajistit 
bankomat, který by byl umístěn 
ve  vchodu do  budovy obecního 
úřadu a  přístup v  hodinách, kdy 
je zavřeno, by byl zajištěn po-
mocí platební karty. Na  začátku 
roku jsme oslovili 10 bankovních 
ústavů, které v  ČR působí a  če-
kali jsme, že se o nás „poperou“ 
výhodnými nabídkami, přece jen 
jsme relativně velká obec. Bohu-
žel se tak nestalo a  jediným zá-
jemcem o tuto službu se stala FIO banka, ovšem 
podmínky provozování nejsou moc výhodné. Je 
otázka, zda tuto službu za daných podmínek vy-
užívat nebo ne.

Aktuality v obci

Cílem pořízení bankomatu 
je přiblížit našim občanům vý-
běr v  kterýkoli den a  kteroukoli 
hodinu. Výběr hotovosti jde sice 
realizovat i  v  prodejně Hruška, 
ovšem toto je omezeno částkou 
3.000 Kč a  otevírací dobou pro-
dejny. Velká část občanů dnes 
již platí kartou, ale je mezi námi 
i  spousta takových, kteří raději 
zaplatí v  hotovosti, aby např. 
mohli nechat „dýško“ v  restau-
raci apod. Jsou samozřejmě 
případy, kdy jiná možnost než 

platba v  hotovosti není, obzvláště na  vesnici – 
nedělní fotbal, různé akce jako plesy a další akce 
v domě zahrádkářů atd.
Proč se vlastně rozhodujeme, jestli bankomat 

Dům služeb
Vážení spoluobčané,

jak jistě víte, prostory po zrušení jesliček a přestěhování všeobecného 
lékaře do nového zdravotního střediska zůstaly v hasičské zbrojnici prázd-
né. Rada obce se touto situací intenzivně zabývala a rozhodla o jejich vy-
užití takto. V  prostorách jesliček byla vybudována služebna naší obecní 
policie a pracovníci údržby obce byli z nevyhovujících podmínek přestěho-
váni do stávajících prostorů obecní policie. 
A co se týče prostorů bývalé ordinace praktického lékaře, zde rada obce 
reagovala na vaše náměty, potřeby a požadavky a bylo rozhodnuto, že bu-
dou nabídnuty k pronájmu podnikatelským subjektům, které v nich budou 
vykonávat služby pro občany.
To se také stalo a od 1. 10. 2019 zde bude provozovna kosmetiky, nehto-
vé modeláže, permanentního make-upu, prodlužování vlasů, Body Wrap. 
Dále zde budou klasické, sportovní, relaxační, zdravotní masáže, aku-
punktura a lymfodrenáž. Bude zde také působit terapeut čínské medicíny. 
A nesmíme zapomenout na provozování pedikúry. 
Od ledna příštího roku, tj 2020, se předpokládá, že budou v těchto prosto-
rách také kadeřnické služby. 
Vše budou zajišťovat profesionální a certifikovaní odborníci.
Z toho jednoznačně vyplývá, že ve Vřesině konečně vzniká Dům služeb.
                               Pavel Pokorný, místostarosta obce

Opět potěšíme některé čtenáře Vřesinských 
novin, kteří se těší, že se v této rubrice něco zají-
mavého dozví o dění ve Vřesině. Se svými odpo-
věďmi je tady místostarosta pan Pavel Pokorný  

Pane místostarosto, musím pochválit ve-
dení obce za umístění lavičky pod lípou na uli-
ci Pod Lípou. Ještě odpadkový koš a zpevnění 
přístupu by to chtělo.

Děkujeme za pochvalu. Zpevnění povrchu 
pod lavičkou bylo provedeno již při její instalaci. 
Myslím si, že odpadkový koš úplně zničí to ro-
mantické kouzlo ,,lavičky pod lípou‘‘.
A jenom pro Vaši informaci, odpadkový koš u la-
vičky Boží muka je již nainstalován.

pořídit nebo ne? Samozřejmě je to v  prvé řadě 
otázka financí. Zde jsou nejdůležitější body z ná-
vrhu smlouvy, na kterých zřizovatel bankomatu 
trvá:
 - Obec bezplatně poskytuje své prostory 
a na své náklady zabezpečí instalaci bankomatu 
vč. případných stavebních úprav
 - Minimální počet transakcí za  měsíc je 800 
(tzn. cca 27/den)
 - Pokud bude počet výběrů menší, provozova-
tel bankomatu dofakturuje obci za každý nepro-
vedený výběr 30 Kč do celkového počtu 850.
 - Výpovědní lhůta je 6 měsíců

Rádi bychom Vás spoluobčany požádali 
o  vyplnění ankety, která již nějaký čas probíhá 
na webových stránkách obce. Tato anketa bude 
ukončena ke dni 31.10. a následně vyhodnocena 
radou obce a bude jedním z kritérií při rozhod-
nutí o zřízení nebo nezřízení bankomatu.

Předem Vám děkujeme za pomoc při rozho-
dování.                

                 Za radu obce Ing. Michal Král

Budoucí Dům služeb

pokračování str. 4.

Jak je využívána služba SeniorTaxi 
Vřesina občany Vřesiny? 

Na to, jaký byl ze strany vřesinských obča-
nů o tuto službu prvotní zájem, dle mého názoru 
málo. Je zatím vydáno celkem 36 průkazek. Zá-
jemci o tuto službu se mohou hlásit na obecním 
úřadu. 

Byl jste viděn  jak se skupinou lidí obchá-
zíte místa budoucích přechodů pro chodce. 
Znamená to, že „ ledy se hnuly“? 

Od  začátku volebního období pracujeme 
na možných přechodech, tedy zejména na ulici 
Hlavní u  autobusové zastávky Samoobsluha, 
ale zatím se ledy nehnuly. Policie ČR a SUS má 

tak přísné podmínky a požadavky pro tento pře-
chod, že tady přestávám být optimistou, ale ne-
házejme flintu do žita, děláme, co můžeme.

Ve  svém příspěvku otištěném na  jiném 
místě píšete o „vzniku“ Domu služeb v bývalé 
budově MNV. Budou se v ní provádět stavební 
úpravy a s jakými náklady?

Rekonstrukce prostorů pro obecní policii 
místo jesliček byla vysoutěžena za 112 181,-Kč. 
V  těchto prostorech byla také vyměněna okna 
za nová plastová, výše této investice činí 49 965,-
Kč. Spodní část (prostory po MUDr. Matheislo-
vé) byly vysoutěženy za 49 890,-Kč.
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A tím plácání po ramenech  končí a máme 
tady evergreen našich rozhovorů  - vítací tabule 
obce. To „vaše dítě“ na silnici od Dolní Lhoty 
stále zlobí. Není měsíc, aby si hodiny „neposta-
vily hlavu“ a zůstaly ukazovat 6.   Kolik stála 
instalace a jaké jsou náklady na její opravy?

Uvítací tabule byly vybrány z  několika ná-
vrhů předminulou radou, pro byli všichni radní 
včetně mne. Jedna uvítací tabule vč. instalace 
stála 58 000,-Kč. Náklady na jejich opravy činily 
zatím cca 2 000,-Kč. Hodiny byly bezplatně pře-
instalovány výrobcem na nový napájecí systém. 
A  od  posledního článku ve  Vřesinských novi-
nách si postavily hlavu jedenkrát, a  to opravdu 
u hřiště, odešla prostě baterie. 

Kdyby šlo o soukromou záležitost, pořídil 
byste si takovou nekvalitní parádu?

Vaše otázka je zavádějící, ale samozřejmě 
odpovím. Ano, pořídil. Pouze bych koupil kvalit-
nější, ale zároveň dražší hodiny, ale to vím až teď 
po daných zkušenostech.

A co povolení k umístění vítacích tabulí, 
už jej máte? Na silnici od Klimkovic vítací ta-
bule zmizela. 

Uvítací tabule od Klimkovic nezmizela, byla 
v červnu po „dni obce“ zničena vandaly. Šetří to 
policie ČR. Řízení o územním rozhodnutí stále 
u příslušných orgánů probíhá.

Zalistoval jsem v květnovém čísle Vřesin-
ských novin a  s  chutí přečetl vaše odpovědi 
a došel jsem k závěru, že slibem neurazíš. Na-
příklad čistění žlabovek podél cesty mezi hno-
jištěm a odbočkou ke Štefanové skále, údržba 
pěšinky Jenička..... 

Nesouhlasím s  Vámi. Jsem přesvědčen, že 

Lavička na ulici Pod Lípou Cesta Kamenky

Zlobivé hodiny - 4. 9. 2019 vítaly v 19 hodin Zlobivé hodiny - 4. 9. 2019 ve stejném okamžiku se loučí v 11 hodin

špatným slibem urazíš a  ještě se ztrapníš. Pě-
šinka Jenička od  květnového čísla Vřesinských 
novin byla již kompletně čištěna a  opravována 
celkem 3x. Stačí však pořádná bouřka a  jsme 
na  začátku. Povrch Jeničky je tvořen materi-
álem, který voda splavuje. Tvoří se poškození 
povrchu a  ucpávají se tím odvodňovací žlaby. 
A  žlaby u  hnojiště? Stačí zase jedna pořádná 
bouřka a jsou zase plné nečistot a zeminy z okol-
ních polí a prostorů. Ale zase je vyčistíme.

Nemohu se zbavit dojmu, že obec Vřesi-
na utrácí peníze za  něco, co má ze zákona 
či správního rozhodnutí provést někdo jiný. 
Mám nyní na  mysli údržbu provedené vý-
sadby na  svahu mezi ulicemi Malá Strana 
a  Na  Kopečku. Tuto výsadbu a  její údržbu 
po dobu 5let měl provést stavebník Prodlou-
žené Rudné, t.j. Ředitelství silnic a dálnic ČR. 
Ale provedla to na  své náklady obec včetně 
údržby, jak je zřejmé z  vaší odpovědi  z  mi-
nulého rozhovoru. Tomu říkám z cizího krev 
neteče.

Obec provádí vlastními silami a prostředky 
pouze odstranění sezonních náletových plevelů.
A co se týče Vámi zmiňované výsadby, už v květ-
novém čísle jsem uváděl, že částečně došlo k je-
jímu poškození ze strany sáňkujících dětí a čás-
tečně ze strany vandalů. Proto jsme to museli 
opravit. Vedle schodů obec na  podnět občanů 
vysadila vřesový břeh. Jsme přece Vřesina.
Zajímavým čtením je zápis z 5. zasedání za-
stupitelstva konaného 26. 6. 2019. Domní-
vám se, že po usnesení zastupitelstva o kou-
pi diskutabilních pozemků o  výměře 700 m2 
za  200  000,- Kč a  pozemku o  výměře 2117 

m2 za  2  000  000,-Kč zastupitelstvo vytvořilo 
precedens, který poznamená na  dlouhá léta 
prodej pozemků potřebných pro obec.  A to se 
týká i převodu ještě jedné části parcely potřeb-
né pro výstavbu chodníku na ul. Osvobození.

Téměř všechny politické strany a  sdružení 
měly ve svých volebních programech zlepšování 
životního prostředí nebo rozšíření vycházkové 
zóny Vřesinou. Současná rada nedělá nic jiného, 
než že uvedené sliby plní a uvádí v život. V květ-
novém čísle jste se mě ptal na pěšinu Kaménky 
a  já Vám odpověděl, že politická vůle nechybí, 
že rada obce intenzivně pracuje na  obnovení 
pěšiny. Dále jsem Vám říkal, že probíhá jedná-
ní s majiteli okolních pozemků o vykoupení tak, 
aby došlo k rozšíření této pěšiny. A to už se nyní 
stalo. Jedná se o výměru 700 m2 za 200 000,-Kč. 
Více o tom bude psát v samostatném článku rad-
ní Bc. Petr Lička.
A  co se týče koupě pozemku o  výměře 2  117 
m2 za 2 000 000,-Kč, k  tomu můžu říci jediné. 
Již více jak 20 let se mluví pořád dokola o  vý-
stavbě chodníku na ulici Osvobození (od bývalé 
Jednoty k  hřišti). Současná rada po  dlouhých 
diskuzích a  jednáních předložila na  jednání za-
stupitelstva obce dva návrhy, které otvírají cestu 
k  vysněnému chodníku. A  zastupitelé hlasová-
ním rozhodli a vybrali jeden z nich. Osobně jsem 
tento návrh podpořil také. Jsem přesvědčen, že 
kdyby k tomu nedošlo, tak chodník v této lokalitě 
určitě nebude dalších 20 let.
Dále nezapomeňme, že obec má nový pozemek 
o velké výměře, s kterým může dále pracovat.    
Jako vždy zdvořile se ptal a některým odpovědím 

se divil Ing. Vladimír Bárta
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Na 5. zasedání zastupitelstva obce konané 
dne 26. 6. 2019 jste předložil k projednání ma-
teriál, jehož záměrem byla koupě části pozemku 
parc. čís. 2109/8 k.ú. Vřesina u Bílovce o výmě-
ře 700 m2 za  cenu 200  000,-Kč, která sousedí 
s  obecním pozemkem parc. čís. 2109/2 k.ú. 
Vřesina u Bílovce, tzv. cesta do Kamének.

Obec Vřesina má platný územní plán. Ko-
lik si myslíte, že bylo zastupitelů, co se do něj 
před zasedáním podívalo?

Jsem přesvědčen, že všichni zastupitelé 
znají více čí méně uzemní plán. Odpověď na Vaši 
otázku by ale byla čirá spekulace.

Proč rada měla zájem o koupi protějších 
pozemků, když v  územním plánu je pro vý-
stavbu „účelové cesty v  části Lúčka“ (myslí 
se cesta do Kamének) zahrnuta celá dotčená 
parcela 2109/8 k.ú. Vřesina u Bílovce?

Tato otázka je dosti nešťastně položená, 
ale pokusím se odpovědět, jestli máte na  mysli 
jako protější pozemky pozemek parcelního čísla 
2109/8, který obec zakoupila. Pozemek 2109/8 
vznikl rozdělením dle geometrického plánu 
číslo 1761-504/2019 pozemku parcelního čís-
la 2109/6. Pozemek 2109/6 vlastní soukromá 
osoba a nechtěla prodat pozemek celý, ale pou-
ze část, která se nachází za  areálem bývalého 
bolševického kolchozu, tak proto to rozdělení. 
Proto si myslím, že jste měl na mysli celou par-
celu 2109/6. Rada obce měla zájem koupit celou 
parcelu 2109/6 (a  nemusela by se rozdělovat), 
ale majitel nechtěl celou tuto parcelu prodat. 
A rada obce se nebude chovat tak, jak komunis-
tičtí zločinci, kdy vyvlastňovali pozemky a jinak 
kradli majetky obyčejných lidí. Musí se respek-
tovat práva vlastníků!!! Rada obce měla původ-
ně záměr zakoupit pozemky 2109/5 a  2109/4, 
které jsou rozlohou sice menší (cca 240 m2), ale 
bohužel Ing. Petr Řeháček tyto pozemky prodat 
nechtěl. Co se týče výstavby cesty, tak zastávám 
názor, že by tato cesta měla být cestou polní, což 
znamená jen uježděný povrch s trávou. Tak jak je 
cesta směrem ku Skalce. 
Viz Materiál pro 5. zasedání zastupitelstva obce 
Vřesina ze dne 26. 6. 2019, číslo materiálu 5/8. 

Podle čeho usuzujete, že bez vědomí obce 
vysadilo Ředitelství silnic a  dálnic ČR alej 
ovocných stromů na nově vytyčeném pozem-
ku parc. čís. 2109/2 k.ú. Vřesina u Bílovce?  

Protože v  druhé polovině května tohoto 
roku jsme s  Ing.  Jiřím Augustinem byli na  do-
tčených pozemcích již po  několikáté a  objevila 
se tam tato výsadba. Nikdo z  námi oslovených 
zaměstnanců obce nic nevěděl. Navíc Vás mu-
sím opravit, tento pozemek není nově vytyčen 
a  nebyly vysazeny ovocné dřeviny, kromě asi 
dvou třešní. Jestli mne paměť neklame, tak tento 
pozemek byl vytyčen asi před třemi lety.  

A také se má po dobu pěti let o ně starat. 
Bohužel dvě třetiny výsadby letošním vedrem 
uschlo. Nebyla snaha ze strany obce tuto sku-
tečnost u investora reklamovat.

Je nutno podotknout, že tato náhradní vý-
sadba se realizovala ze strany ŘSD již podruhé, 

Na aktuální téma odpovídá radní pan Petr Lička

jelikož první byla zničena zvěří. Nyní neuschly 
dvě třetiny, ale zůstaly snad jen dva stromy, a to 
i přes snahu technických pracovníků obce, kte-
ří výsadbu pravidelně zalévali. Úhyn výsadby 
není způsoben klimatickým suchem, ale zcela 
nevhodným termínem výsadby, a tím byl konec 
května tohoto roku. Na  otázku reklamace vý-
sadby u ŘSD by Vám měl odpovědět Pavel Zá-
vada, je to jeho zodpovědnost. 

Je zajímavé, že víte, že byly problémy 
s  vlastníky sousedních pozemků při výsadbě 
aleje ke Skalce.  Alej sousedí pouze s jedním 
pozemkem a žádné problémy s vlastníkem při 
výsadbě nebyly. Nezdá se vám, že jsou to zavá-
dějící informace?

Já jsem nikdy takového nic neřekl a ani ni-
kde nezveřejnil. 

Možná nejste dostatečně informován, 
ale na obecní úřad je přenesena státní správa 
ve věci, mimo jiné povolování kácení stromů 
rostoucích mimo les na území obce. V rámci 
tohoto povolování se vydaným rozhodnutím 
určila také povinnost náhradní výsadby zele-
ně. V  našem případě za  zlikvidovanou zeleň 
v rámci výstavby Prodloužené Rudné byla Ře-
ditelství silnic a dálnic ČR uložena povinnost 
výsadby náhradní zeleně dle zpracovaného 
projektu Ing.  Vařákové, a  to na  lokalitách-
-svah Na Kopečku, Kaménky, K hnojišti, K vo-
dojemu. 
Že to dopadá jinak a  vzájemné informace 
mezi mezipatrem a prvním patrem prosakují 
ztěžka a mají neblahý vliv na rozpočet obce je 
jiná. 

Zde jste mi nepoložil žádnou otázku, tak 
není na co odpovídat. Informace, které zde uvá-
díte vím, ale není mi jasný neblahý vliv na roz-
počet! Když jsme u těch pozemků, tak neblahý 
vliv na rozpočet obce bude mít to, na co se „vy-
bodli“ předchozí zaměstnanci, radní či zastu-
pitelé. Uvedu dva názorné příklady. Pozemek 

parcelního čísla 2065/55 a pozemek parcelního 
čísla 597. První jmenovaný je část cesty na uli-
ci Břidličná a  je veden jako orná půda. Druhý 
je pozemek kolem smuteční síně, kdy polovinu 
tohoto pozemku tvoří parkoviště a je taky veden 
jako orná půda. V blízké i vzdálenější minulosti 
(smuteční síň byla vybudována v 70. letech mi-
nulého století) nikdo tyto pozemky nevyjmul ze 
zemědělského půdního fondu a jsou stále vede-
ny jako orná půda. Nyní, kdy pan Pavel Závada 
plní usnesení stávající rady obce a dává tyto zále-
žitosti do pořádku, bude muset obec zaplatit více 
peněz za toto vyjmutí, než kdyby se to provedlo 
v minulosti. Proč více než v minulosti? Protože 
došlo k podstatnému navýšení plateb za vyjmutí 
ze zemědělského půdního fondu. Když v  tomto 
bodu jste nepoložil otázku, tak se s  dovolením 
zeptám já. Kdo měl na  starost v  minulosti po-
zemkové záležitosti obce a tyto operace neprove-
dl? A takových míst je v obci mnoho. Také se stá-
vá to, že informace mezi mezipatrem a prvním 
patrem velmi špatně vzlínají, nebo je kapilarita 
narušena zcela.

Vraťme se ke koupi části pozemku. Máte 
zpracovaný projekt výsadby, druhovou sklad-
bu apod.? V  diskusi byly hlasy, že to bude 
oboustranná alej.  Jestli tam podle územního 
plánu má vést cesta, tak oboustranná alej s vy-
sokokmeny není šťastné řešení. když se uváží, 
že výsadba na  jižní straně cesty bude stínit 
na zemědělský pozemek. Připadá mi to všech-
no, že se nejprve něco pořídí a  pak se začne 
uvažovat, co s tím.
Stávající výsadba (po  následné údržbě) dle 
projektové dokumentace Ing.  Vařákové je 
v dané lokalitě dostačující, ale zastupitelé byli 
jistě na místě samém a tak rozhodli. 

Není mi zcela jasné, proč by měl být na vý-
sadbu zpracován projekt. Za svůj život jsem vy-
sadil stovky všelijakých dřevin a  bez projektu. 
Druhovou skladbu konzultuji s  pomologem, 
který určí nejen nejvhodnější druhovou skladbu, 
ale i skladbu odrůdovou a počet dřevin. Jasno by 
v tomto směru mělo být kolem 15. až 20.9. Po-
zemek 2109/8 byl zakoupen právě kvůli tomu, 
aby budoucí alej mohla být oboustranná. Obou-
stranná alej bude pouze v  části za  kolchozem, 
v místě, kde je svah nejprudší a erozi nejohrože-
nější část. Polní cesta je taky cesta a nemusí se 
zpevňovat asfaltem či drceným kamenivem a je 
pro přírodu mnohem menší zátěž. Vysokokmen-
né ovocné dřeviny jsou právě žádoucí, protože 
z něj vyroste obrovitý strom, který nebude svými 
větvemi zavazet v cestě a stín je naopak žádoucí, 
protože snižuje teplotu na  povrchu půdy a  tím 
snižuje odpar vody. 
Řeší projektová dokumentace ing.  Vařákové 
funkci této výsadby? A řeší projektová dokumen-
tace ing. Vařákové správné požadavky na funkci 
tak, jak chce obec?

Ptal se, přestože o tom něco ví, ale ne všechno 
Ing. Vladimír Bárta

Odpovídal, i když o tom něco ví, ale kolikrát 
nebyla otázka Bc. Petr Lička
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Zasaď si svůj strom 

Čipování psů bude povinné od 1. 1. 2020 

Nazdar Vřesiňaci,
že obecní rybník je bez přístupu je věc všeo-

becně známá a svým zvolením do rady obce jsem 
se tuto dlouhodobě neřešenou situaci rozhodl 
vyřešit. Jediný možný přístup je od  bývalého 
kolchozu. Zastupitelstvo obce rozhodlo o koupi 
pozemku, který s touto přístupovou cestou sou-
sedí. Proč zastupitelstvo rozhodlo o koupi toho-
to pozemku?

Zde je výsledek a odpověď……….
ZASAĎ SI SVŮJ STROM  …….. dne 16. 

11. 2019 se bude konat tato veřejná akce za ka-
ždého počasí, jedinými úskalími mohou býti 
sníh a mráz. Vše spočívá v tom, že podél obecní 
polní cesty od „kolchozu ku tuzeksu“ a poté dále 
do  Kamenek budou vysázeny vysokokmenné 
ovocné dřeviny, a to v asi šestimetrovém sponu. 
Bude vysázeno cca sto kusů ovocných stromů 
místních starých odrůd, kdy konkrétní druhy 
budou konzultovány s pomologem a možnostmi 
ovocných školek v okolí. Vysázené stromky bu-
dou opatřeny chráničky proti okusu zvěří. 

Samotné výsadbě bude předcházet vytyčení 
a předání hranic dotčených pozemků. Toto je ne-
smírně důležitá věc, protože se dotýká práv okol-
ních majitelů, kterým tímto děkuju. A  také tím 
dojde k  zjištění přesného počtu ovocných dře-
vin. To ale nemění nic na tom, že bude vysázeno 

100 ks stromků, protože je dost lokalit, kde je 
třeba stromy dosadit. Podle mého odhadu bude 
potřeba na  alej od  kolchozu do  Kamenek něco 
mezi 88 až 120 kusů stromů. To ale budeme 
vědět až po přesném vytyčení. Je zde ještě nut-
no zmínit, že se mi prozatím nepodařilo získat 
všechny souhlasy okolních vlastníků. Ale zatím 
všichni oslovení  chápou tento projekt a jeho pří-
nosy pro krajinu a již své souhlasy udělili. Tady 
se dostáváme k záležitosti koupě pozemku čísla 
2109/8. V tomto místě pod kolchozem bude alej 
po obou stranách polní cesty a tím bude doplňo-
vat obnovenou výsadbu ŘSD. 

Ohromný přínos pro krajinu a ekologii ne-
budu zde vysvětlovat, když je zcela zřejmý. Při-
tom je prvotní úkol zpřístupnit rybník v Ošu.
www.asz.cz, www.ochranaprirody.cz, www.na-
se-voda.cz

Již jsem obešel většinu vlastníků okolních 
pozemků a získal jsem souhlasy k výsadbě ovoc-
ných vysokokmenných dřevin blíže jak tři metry 
od  hranice jejich pozemků. Děkuji všem vlast-
níkům, kteří již podepsali souhlas s liniovou vý-
sadbou ovocných dřevin.

Děkuji také zastupitelstvu obce Vřesina, že 
to vše chápou a  radě obce za  financování (od-
hadovaný rozpočet do  100.000 Kč) a  schválení 
koupě pozemku.

Dne 14. 8. 2019 proběhlo vytyčení a ozna-

čení mezníků dotčených pozemků za  vydatné 
pomoci dvou členů rychlé roty a Jirky Augusti-
na. To znamená, že již brzy půjde projít k  ryb-
níku z ulice Selská, a  to směrem ku „tuzeksu“, 
po obecní polní cestě. Od „tuzeksu“ ku rybníku 
jde projít kolem lesíčka, kdy část této cesty bude 
obec vytyčovat v zimě a ve stejném období pro-
běhne ořez dřevin.

16. 11. 2019 Zasaď si svůj strom 
V tento den obec Vřesina a já svoláváme vše-

obecný vřesinský lid na veřejně prospěšnou akci 
ZASAĎ SI SVŮJ STROM – VŘEŠACI VALI 
STROMY DO POLA

Každý vysazený strom bude mít svého 
,,kmotra´´. Výsadbu stromu si provede každý 
sám. Samozřejmě musí dotyčný opatřiti stromek 
chráničkou proti okusu zvěří! Veškerý sadbový 
a  ochranný materiál poskytuje obec Vřesina – 
děkuju. Stromořadí bude očíslováno a  seznam 
patronů každého stromu bude v aleji uveden.

Vznikne unikátní alej, která rozdělí velké 
půdní bloky v původní trase polních cest, které 
před komunistickou násilnou kolektivizací slou-
žily vřesinským rolníkům. 

Po  úspěšném provedení výsadby bude 
malé pohoštění v domě zahrádkářů a doufám že 
i s přednáškou pana pomologa.

Chci lepší Vřesinu!
Bc. Petr Lička, člen rady obce Vřesina

Budoucí alej v Kaménkách směrem k rybníku v Oši

Budoucí alej v Kaménkách 

S  předstihem upozorňujeme všechny 
vlastníky a  chovatele psů, že podle zákona 
č.166/1999 Sb. O  veterinární péči a  o  změně 
některých souvisejících zákonů s  účinností 
od  1. ledna 2020 musí být každý pes označen 
elektronickým čipem.
Povinně by se měli čipovat všichni psi, nejdříve 
však ve věku kolem půl roku, v době prvního oč-
kování proti vzteklině. Svého psa můžete nechat 
čipovat již letos, není třeba čekat na žádné kon-

krétní datum. Povinné očkování psa proti vztek-
lině je od tohoto data platné, pouze pokud je pes 
takto označen. Sankce za nedodržení by se mohly 
pohybovat v rozmezí 20 – 100 tisíc Kč v závislosti 
na druhu provinění. Výjimkou je pouze pes, kte-
rý je označen čitelným tetováním provedeným 
před 3. červencem 2011.
Výhody čipování
• zaběhnutý pes se rychle vrátí k majiteli
• při odcizení psa se snáze prokáže jeho vlastnictví

• lepší průkaznost identity psa
• snadnější monitoring chovu psů
• lepší dohledatelnost majitele v případě 
    nutnosti postihu za týrání zvířat
• umožnění kontroly psů při prodeji
• usnadnění situace kontrolních orgánů 
    při potírání množíren
• snadnější vycestování se psem do  zahraničí 
(ve většině evropských států již povinné čipová-
ní psů platí)
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Paní doktorka

Nevýhody plošného čipování
• Nutnost vytvořit jednotnou celostátní 
     databázi - registr čipů
• náklady s tím spojené
Čip sám o sobě je jen číslo

Svého psa můžete nechat čipovat pochopi-
telně již nyní. Nemusíte čekat na žádné konkrétní 
datum. Jednoduše přivedete svého psa k veteriná-
ři, ten mu vpraví mikročip pod kůži na krk za levé 
ucho pomocí speciálního jednorázového apliká-
toru a váš pes je načipován. Veterinář poznačí čís-
lo mikročipu nejen do průkazu zvířete, ale i do své 
evidence. Pak už je další postup na vás.
Jak získat zápis v registru?

V  momentě načipování víte ovšem jen vy 
a váš veterinář, že čipovaní psi evidovaní v regis-

V nově otevřeném zdravotním středisku  za-
čala od 1. srpna 2019 ordinovat praktická lékař-
ka pro dospělé  paní MUDr. Radmila Fábriková. 
Vřesinské noviny se rozhodly paní doktorku tro-
chu  „proklepnout v rámci vstupní prohlídky“.

Prosím o krátké, ale hutné curiculum vitae  
Vyrostla jsem na Šalamouně. Pokud to něko-

mu není známo, je to starší ostravská čtvrť blízko 
Krajského úřadu. Vystudovala jsem lékařskou fa-
kultu na Masarykově Univerzitě v Brně a promo-
vala v roce 1999. Nastoupila jsem na interní od-
dělení Městské nemocnice v  rámci přípravného 
studia na obor všeobecné lékařství. Sloužila jsem 
často služby lékařské první pomoci.

Po  atestaci jsem pracovala krátce jako za-
stupující lékař na obvodě v Šilheřovicích, v Po-
rubě a v domově důchodců.

V roce 2006 jsem otevřela ambulanci prak-
tického lékaře ve Svinově, kde jsem ordinovala 
dosud.

Od 1. 8. 2019 jsem se přestěhovala s ordi-
nací do Vřesiny.

Mám dva syny, kterým je 7 a  15 let 

tru se vrátí k majiteli velmi rychle. Daný mikro-
čip je spojen právě s vaším zvířetem. Zdaleka to 
tedy neznamená, že ztratí-li se váš načipovaný 
pes, snadno ho naleznete. Nikdo si čip vašeho 
psa nespojí, ani s  vaším jménem, ani s  vaším 
telefonním číslem, dokud svého psa a  jeho čip 
nezaregistrujete do některého z aktuálních re-
gistrů psů.

Až po  registraci plní mikročip vašeho psa 
funkci prostředku k  vyhledání a  nalezení za-
běhnutého psa. Mikročip sám o  sobě nemá 
vloženu žádnou informaci vyjma unikátního 
čísla. Proto až při srovnání s databází poskytne 
všechny potřebné informace veterinářům, nebo 
bezpečnostním složkám, jak vás jako majitele 
ztraceného psa vyhledat a zkontaktovat.

Kolik stojí čipování?
Pořizovací cena jednoho čipu se pohybuje 

mezi 120 - 450 Kč a závisí na typu čipu. Co se jeho 
aplikace týče, veterinární lékaři si za ni účtují 300 
- 550 Kč. Životnost čipů se odhaduje na 25 let.
Pes může mít místo čipu tetování

Pokud je váš pes tetovaný, není nutné jej 
i čipovat. Tetování však musí být čitelné a sou-
hlasit s údaji, uvedenými v průkazu původu. To 
znamená, že nečitelné tetování nebo jakékoli 
jiné (např. z  útulků, u  psů bez PP apod.) než 
od řádných chovatelů se neuznává.

Tetování se provádí výhradně na  žádost 
chovatele pouze štěňatům do  šesti týdnů věku 
dle údajů ČMKU (Českomoravská kynologická 
unie), které posléze slouží k vystavení PP.

redakce

a ve Vřesině bydlíme již 
pátým rokem.

Vašimi koníčky 
jsou především....

 Mám spoustu ko-
níčků, mezi které patří 
sportování, turistika, 
hory, zahradničení, 
hudba a  zpěv. Snažím 
se zapojovat do  všeho 
toho konání i  své děti, 
aby si pak časem uměly 
vybrat, co je bude v  ži-
votě bavit. Rozepisovat 
se o tom všem by zabra-
lo spoustu místa, takže 
raději nebudu. Věci, 
které dělám, mě baví 
a to se týká i mé práce.

Jaké služby na-
bízí pacientům Vaše 
ordinace praktického 

lékaře pro dospělé
Nabízíme komplexní služby v  oboru vše-

obecné praktické lékařství, tzn. diagnostiku 
a  léčbu nemocí, prevenci, dispenzární péči pro 
osoby s  vysokým krevním tlakem, cukrovkou, 
onemocněním štítné žlázy a zvýšenou hladinou 
lipidů. Máme k dispozici  moderní přístrojovou 
techniku vč. EKG a fyzikální léčbu elektrotera-
pií a ultrazvukem pro různé bolestivé syndromy 
svalů, šlach a kloubů. Provádíme prohlídky pra-
covně lékařské služby pro zaměstnance.

Ostatní naleznete na  našich webových 
stránkách - www. vasedoktorka.cz

A jelikož už není místo na další Vaše od-
povědi, mám přesto ještě jednu otázku, kte-
rou se trápím, máte vy lékařky a  lékaři také 
„svou“ doktorku a „svého“ doktora?

I  jako lékař samozřejmě potřebuji lékaře, 
který mi poradí a  pomůže, pokud mám nějaké 
zdravotní obtíže. Většinou jsou to specialisté 
a moji známí.

Mimo ordinační hodiny se ptal, obrázek 
pořizoval  a pak poděkoval Ing. Vladimír Bárta 

Lékárna U sv. Antonína Vřesina
Zahrádkářská 858, 742 85 Vřesina

Oznamuje 
svým klientům, 
že je od 2. 9. 2019 
lékárna opět otevřena.

Poskytujeme veškeré služby lékárenské 
péče. Pro své pacienty zajišťujeme kompletní 
sortiment léků (včetně individuální přípravy lé-
čivých přípravků v laboratoři), prostředků zdra-
votnické techniky a doplňků stravy.

Naši farmaceuti také poskytují konzultace 
v oblasti homeopatických přípravků, Bachových 
květových esencí, fytoterapie a  Schüsslerových 
tkáňových solí (pravidelné absolvování certifiko-
vaných kurzů vedených zahraničními lektory).

Rádi budeme i  Vaší rodinnou lékárnou, 
do  které se kdykoliv můžete přijít poradit, 
v příjemném prostředí si vybrat, co potřebujete 
a v neposlední řadě využít některé z našich slu-
žeb a benefitů.

Služby
• vydáváme léčiva na  lékařský předpis i  volně 
prodejný sortiment
• provádíme odborné lékové poradenství (ga-
rantováno Českou lékárnickou komorou)
• odborné poradenství v  oblasti homeopatie, 
Bachových květových esencí, Schüsslerových 
tkáňový solí
• vedeme široký sortiment léčebné kosmetiky
• veterinární přípravky 

Přijímáme platební karty:
• MasterCard 
• VISA
Lékárna má bezbariérový přístup. 

Kontakt: tel.: 556 311 216, e-mail: lekarna.vresi-
na@centrum.cz
Provozní doba: 
Pondělí, Úterý, Čtvrtek: 7:30 - 16:30, 
Středa: 12:00 - 16:30, Pátek: 7:30 - 12:00

Náš rozhovor
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Informace z knihovny…
Milí čtenáři i ti z Vás, kteří cestu do knihov-

ny teprve naleznou, dovolte mi Vás touto for-
mou informovat o činnosti knihovny:
- v knihovně je pro Vás připraveno téměř 5630 
knih, jak pro děti tak pro dospělé. Knižní fond 
se pravidelně obnovuje o  nové knihy, které 
knihovna získává  jak z prostředků, kterou jsou 
pro knihovnu stanoveny z  obce, z  RKF Nový 
Jičín, z Moravské zemské knihovny v Brně, tak 
nemalou měrou přispíváte vy, kteří darujete 
do  knihovny hodnotné knihy v  dobrém stavu. 
Celý katalog knih naleznete na  stránkách – 
http://www.knihovna-vresina.estranky.cz/.

Od září se rozběhnou tyto akce: 
- 18. 9. přijede za žáky ZŠ spisovatelka Zuzana 
Pospíšilová – která při besedách žáky  seznamu-
je se svými knihami, předčítá ukázky z knížek, 
žáci hádají hádanky a hrají  hry se slovy. Besedy 
jsou rozděleny dle věku žáků do tří skupin.
- 27. 9. proběhne další výtvarná dílna pro dospě-

Myslivecké okénko

Knihovna

lé s  paní Šárkou Dvořákovou. Plakátky a  téma 
výtvarné dílny budou včas připraveny.
- 1. 10.  za dětmi z MŠ přijede spisovatelka  Mar-
kéta Harasimová s  pořadem KOČKOHRÁTKY 
S KOČIČKOU ŤAPIČKOU. Také zde jsou bese-
dy rozděleny do tří skupin dle jednotlivých tříd.
- od  října se také rozběhne v MŠ již několikátý 
ročník akce „Celé Česko čte dětem“, kdy za dět-
mi chodím s  pohádkou a úkoly, které pak vyhod-
nocuji a oceňuji.
- v knihovně, ve škole a školce nebo na obecním 
úřadě bude i letos probíhat sběr vršků z PET láh-
vi pro Tomáše Berku.
To je jen něco málo z  toho, co nás na  podzim 
čeká v knihovně. 

Těším se na  setkání s  Vámi v  prostorách 
knihovny. 
Výpůjční doba v knihovně je:
pondělí -  11.00-19.30 hod.
čtvrtek  -  15.00-19.00 hod.

Kateřina Hurníková, knihovnice

Kůrovec v obecních lesích

Obecní lesy se nacházejí na  čtyřech ka-
tastrálních územích -Vřesina u  Bílovce (celek 
Mexiko), Poruba (celek Cípky), Dolní Lhota 
u Ostravy (celek Obora) a Čavisov (celek Hýlov) 
-  a  mají celkovou výměru 86,70ha. Je všeobec-
ně známo, že se v  současnosti   jehličnaté lesy   
v České republice potýkají  s kůrovcovou kalami-
tou. Obrátili jsme se na revírníka obecních lesů 
p. Tomáše Šlonce s následujícími otázkami, jak 
obstály lesy obce Vřesiny:

Jak se projevil výskyt kůrovce na lesních 
porostech obecních lesů? A  které celky byly 
nejvíce zasažené?

Kůrovec se v  obecních lesích Vřesina vy-
skytuje v omezeném množství, a  to pouze v  lo-
kalitách, kde je zastoupen ve  větší míře smrk. 
Takovou lokalitou je lesní část Cípky. Zde bylo 
v  roce 2019 vytěženo cca 70 m3 dřevní hmo-
ty. Problémem je, že přetlak kůrovcové dřevní 
hmoty způsobuje drastický propad výkupních 
cen dříví na trhu. Odběratelé jsou přehlceni jeh-
ličnatou hmotou a tlačí výkupní ceny pod hranici 
výrobních nákladů. 

Jaká je procentická skladba jehličnanů 
a listnáčů v obecních lesích?

Druhová  skladba v  obecních lesích  % dle 
dřevin: 

Smrk 10,64%, jedle 0,49%, borovice 
17,33 %, modřín 5,49%, douglaska 0,14%, Dub 
22,61%, buk 16,47%, habr 6,81%, javor 4,89%, 
bříza 4,69 %, olše 3,25 %, lípa5,66 %, ostatní 
dřeviny 1,2 %

Z tohoto přehledu je patrné, že v obecních 
lesích převládají listnaté dřeviny. Jehličnany 
se vyskytují ve  vyšším zastoupení v  porostech 
starších 80 let. V porostech do 30 let převláda-
jí listnaté dřeviny. Největší plochu na  lesních 
majetcích zaujímá 3. věk. stupeň (stáří 30 let). 
Z  toho je možno odvodit, že kolem roku 1990 
se vykácelo a obnovilo cca 21 ha lesa. V té době 
byly velké problémy s kůrovcem v těsném okolí 
Ostravy.

Nahrazují se kůrovcem napadené poros-
ty výsadbou listnáčů?

Obnova lesa bude, vzhledem k  nízkému 
zmlazování cílových dřevin, realizována pře-
devším umělou výsadbou převážně listnatými 
dřevinami. Jelikož se smrk v mýtních porostech 
nachází pouze jako jednotlivě nebo skupinovitě 
přimíšená dřevina, nehrozí další velkoplošný 
rozpad porostů.

V lesích se hospodaří podle Lesního hos-
podářského plánu. Počítá se s tím, že do bu-
doucna budou obecní lesy pouze s  listnatým 
porostem?

Do  budoucna se samozřejmě již nepočítá 
s  vyšším zastoupením smrku v  obnovovaných 
porostech, ale bylo by vhodné zvyšovat zastou-
pení jedle, což samozřejmě naráží na  proble-

matiku stavů býložravé  zvěře v  lesích. Ostatní 
jehličnaté dřeviny budou nadále zastoupeny 
v lesích Vřesiny. Cílem hospodaření bude udržet 
smíšené lesní porosty stabilní a  až čas ukáže, 
které dřeviny budou odolávat nejlépe.

Které celky jsou zařazené mezi lesy hos-
podářské a lesy zvláštního určení? 

Obecní lesy Vřesina jsou zařazeny v návaz-
nosti na uplynulý lesní hospodářský plán do ka-
tegorie lesa zvláštního určení a  lesa hospodář-
ského.

Les hospodářský         - 14,41 ha - část Obora
Les zvláštního určení - lesy lázeňské                                             

- 1,94 ha - část Hýlov
Les zvláštního určení - lesy se zvýšenou re-

kreační funkcí       -   9,72 ha - část Mexiko a Cípky
Orograficky se lesní majetek nachází 

v okrscích Těškovická a Děhylovská pahorkatina 
podcelku Vítkovská vrchovina, která je součástí 
celku Nízký Jeseník. Východní část (Myslivna)se 
pak nachází v okrsku Porubská plošina podcelku 
Ostravská pánev, která je součástí celku Morav-
ská brána. Nadmořská výška se pohybuje mezi 
235 a 375 m.n.m.

Hydrologicky spadá LHC do  povodí Odry. 
Území je z  velké části odvodňováno Porubkou 
a  jejími levostrannými přítoky potokem Opus-
ta (Obora) a bezejmenným tokem protékajícím 
komplexem Myslivna. Část zvaná Rakovec je 
odvodňována potokem Záhumenička, který je 
pravostranným přítokem Porubky. Malá část 
leží v povodí  Polančice.  

Ptal se a za rozhovor poděkoval 
Ing. Vladimír Bárta

Hezký den  Tomáš  Šlonc, revírník
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Sávo Novák

Zprávy z SDH

15 let Stromu pro Evropskou unii
Dne 28. dubna 2004 byl před budovou Zá-

kladní školy ve Vřesině  slavnostně zasazen čer-
vený buk, který má připomínat 1. květen 2004, 
den, kdy se Česká republika stala členským stá-
tem Evropské unie. 

Na  zakoupení stromu přispěli občané 
Vřesiny částkou 3  792,-Kč, která byla vybrána 
v naší obci sbírkou uspořádanou žáky Základní 
školy ve Vřesině a Obecním úřadem  ve Vřesině. 
Chybějící částku na zakoupení stromu byla uvol-
něna z rozpočtu obce.

Akademický sochař Evžen Scholler zho-
tovil tabulku, která nese název stromu a datum 
jeho vysazení (Dnes tam tabulka již chybí).

Dne 1. 5.2004 byla členy místní organizace 
KDU-ČSL a  za  přítomnosti tehdejšího poslan-
ce Poslanecké sněmovny ČR p. Viléma Holaně, 
původem ze Svinova, za kostelem sv. Antonína 
Paduánského vysazena lípa, u které byla osaze-
na deska připomínající tuto událost.

Ing. Vladimír Bárta

Jelikož jsme 30.4.2019 postavili v  areálu 
Domu zahrádkářů ve Vřesině májku, tak jsme ji 
také museli zkácet. To jsme uskutečnili v sobotu 
8.6.2019. Opět jsme připravili zábavné odpole-
dne pro děti a večer taneční zábavu. Počasí nám 
moc nepřálo, ale odpoledne dorazilo několik 
„statečných“ rodin s  dětmi a  do  soutěží se za-
pojili i  tatínkové. Večerní zábava proběhla díky 
počasí v sále.

Začalo léto, prázdniny, a my pomalu začali 
plánovat naši závěrečnou venkovní akci, rozjeli 
jsme se na  dovolené apod. Ale „nejen zábavou 
živ  je hasič“ a je tady „ku pomoci bližnímu své-
mu“.

Přišly výjezdy na klimkovický tunel, nějaký 
obtížný hmyz… nejhorší již byl požár strniště 
ve Vřesině nad hnojištěm – směrem na lázně Hý-
lov a spadený strom na dům pod hasičárnou. Vše 
jsme – vlastně chlapci z naší výjezdové jednotky 
– zvládli na jedničku.

Nadešel 31.srpen 2019, kdy jsme původně 
plánovali soutěž veteránů v  hasičském sportu. 
Bohužel, soutěžících veteránských družstev 
nebyl dostatek, tak jsme připravili odpoledne 
tentokrát nejen pro děti, ale pro všechny zúčast-
něné s hasičskou tématikou.

Nachystali jsme krátkou dráhu, kdy sou-
těžící si musel na  rozdělovač zapojit hadici 
a  proudnici, uběhnout danou trasu a  shodit 
proudem vody terč. Děti soutěžily bez přileb, 
dospělí ji ale mít při soutěži museli. Docela jim 
to slušelo…

Další disciplínou bylo obléci si v co nejkrat-
ším čase hasičský výjezdový oblek. Zkoušely to 
nejen děti, ale i  tatínkové, maminky a dokonce 
i babičky. A že jim to šlo! I když všichni přiznali, 
že oblek je těžký a je v něm „fakt“ horko (a to jej 
měli na sobě cca 2 minuty).

Kromě toho bylo k prohlédnutí naše hasič-

Strom Evropy u školy  Strom Evropy u kostela

Okénko vřesinských dobrovolných hasičů
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Zprávy z Klubu důchodců

ské auto CAS 24 Atego a speciální oblek, který je 
používán k odstraňování obtížného hmyzu. Vše 
bylo doprovázeno hudební produkcí, která se 
protáhla do brzkých ranních hodin.

Toalety v  Domě zahrádkářů nás tentokrát 
nezaskočily svou nefunkčností – prošly totiž re-

konstrukcí. Takže do třetice se nekonalo…
Trošku nás zaskočil neposekaný trávník. 

Ale i to jsme zvládli, jak říkali kluci, „jsme fajna 
a robotna partyja“….

Ráda bych tímto prostřednictvím chtěla 
vyjádřit poděkování všem, kteří chodí na  námi 
– vřesinskými hasiči – pořádané akce, čímž nás 
maximálně podporují v  naší „kulturní práci“ 
a motivují k další.

 A věřte, není to téměř nikdy jednoduché.
Také bych chtěla poděkovat za shovívavost 

obyvatelům, kteří trpí hlukem při našich akcích. 
Snažíme se o  co nejmenší hluk, ale….. Letos 
jsme provedli 3 venkovní akce. Když si vzpo-
menu na dobu trošku zpětně, byly zábavy a kar-

nevaly na pořadu co druhou sobotu. I my hasiči 
jsme karnevaly pořádali.

A  musím přiznat, že s  takovou kritikou 
(a snad i zlobou) jako nyní, jsme se nesetkávali 
(např.volání a posílání Policie ČR na každou akci 
a nejlépe několikrát… apod.). Na jedné straně to 
chápu, ale kde je čas, kdy  se lidé rádi scházeli 
nejen na hasičských akcích, rádi si poklábosili se 
sousedy a známými a mezisousedské vztahy byly 
tak nějak vřelejší a lidé měli k sobě blíže.

Uvítáme Vaše náměty a nápady na další pří-
padné námi konané akce či hodnocení akcí již 
proběhlých.

Ještě jednou děkujeme za Vaši přízeň.
Libuše Kudelová – starosta SDH Vřesina

Seznámení s činností klubu důchodců 
před prázdninami

I když jsou naši členové důchodci, je v nich 
spousta elánu a  dopřávají si aktivity, na  které 
třeba když byli mladší nebyl čas.
V  měsíci květnu jsme oslavili Den matek, kde 
nám vystoupily naše mažoretky, tanečnice „kan-
try“ a perličkou bylo vtipné folklorní vystoupení 
děvčat z Krásného Pole na téma ze života žen.

 Smažení vaječiny  Den matek

Další akcí byl zájezd do zahradnictví v polských 
Goczálkowicích a na zámek Pszczyna.
I když nám úplně nepřálo počasí, zájezd se vyvedl.
Koncem května, jak je již v klubu zvykem,  jsme sma-
žili vaječinu z 309 vajec. Povedlo se, všem chutnalo.
Před prázdninami jsme si dopřáli výlet do Rož-
nova, do  prodejny drahých kamenů a  pak 

do výrobny svíček. 
Pak nás autobus vyvezl na  Pustevny, kde jsme 
zdolali Valašskou stezku v oblacích.
Ti odvážní se vydali po visutém mostě a umocni-
li tak nádherný zážitek, kdy nám přálo i počasí 
a byl nádherný výhled na Beskydy.

Za klub důchodců Grobařová Jana
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 Pustevny - Valašská stezka v oblacích Rožnov pod Radhoštěm - prodejna drahých kamenů

 Zahradnictví v polských Goczalkowicích Zámek Pszczyna

Óda na slivkovou máčku aneb 
vřesinská erotika 
Hledíš jak do černé tůně
zašimrá tě v podbřišku,
nadechneš  se, ó ta vůně
lákavá je pohříšku ……
Jak je horká! Tuze svádí,
jazyk rejdí plný slasti,
je to připomínka mládí
ochutnám ji  a jsem v pasti.
Je tak vzrušivá a sladká
uprostřed je švestička,
rozprostře se chutná, hladká-
jen má je ta mistička !
Cítím se jak na obláčku
v mých očích je plno záře, 

dal jsem si slivkovou  máčku 
dneska v Domě zahrádkáře.
Oříšky, hrozinky, švestičky
 máslová zásmažka, ach to je krás!
Vcelku  to zázrak byl celičký!
 Tu  máčku,  rád bych  jedl zas.
Snoubila se s ní vánočka,
jak krásně šla do mého krku,
klouzala až poulil jsem očka,
že málem zavolal  jsem“ vrků“ ! 
A  to je ten  dnešní, vřesinský sex
v tom ve svém věku jedu !
Navrch slivovici  šup na ex,
ta byla plná medu!

Okouzlena tímto dílem jsem 
Vřesino, jsme na tebe hrdí,
tak krásná je ta naše zem-
slivková omáčka, med a strdí!

                         Milada Nedělníková 

Paní Milada Nedělníková se zúčastnila 
literální soutěže  „Polabská vrba  2019„ 
v Brandýse  nad Labem  a s vlastenecky 
vtipnou básní se zapsala do srdce poroty 
až tak, že se stala jednou z vítězů katego-
rie  „ Poezie".  
Blahopřejeme. 

Bez redakční úpravy
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Divadlo

FC Vřesina

Divoši
Vážení spoluobčané,
opět se začínáme scházet v Domě zahrád-

kářů, budeme zkoušet a připravovat se na další 
představení.
Můžete se na nás přijít podívat 26. 9. 2019, kdy 
budeme hrát inscenací ZaSeTitupitelé v  RE-
TROSTAR kině v Polance nad Odrou od 19.00 
hod. a  7. 11. 2019 v  Sanatoriu Klimkovice 
od 18.30 hod.
Na  reprízu úsměvné inscenace Dveře Vás zve-
me 1. 10. 2019 do Kina Panorama v Klimkovi-
cích od 19.00 hod. a 31. 10. 2019 do Kulturního 
domu v Hlučíně od 19.00 hod., kde se koná pře-

hlídka Divadelní podzim. Ochotníci ze Vřesiny 
se účastní přehlídky poprvé a  určitě ne napo-
sled.
Kromě repríz již nazkoušených jednoaktových 
her, budeme připravovat další divadelní hru.
Reprízy v Domě zahrádkářů ve Vřesině chystá-
me také a už teď se na Vás těšíme.
Přesné termíny uveřejníme na facebooku a pla-
kátech na informačních tabulích v obci.

Již dříve jsme Vás informovali, že budeme 
na přehlídce Štivadlo reprezentovat obec Vřesi-
nu satirou ZASeTiTUPITELÉ a  úsměvnou ko-
medií o vážných věcech Dveře.
Přehlídkovou soutěž 28. 4. 2019 slavnostně 
zahájil příjezd hraběte s  hraběnkou v  kočáře 
a  ukončil 5. 5. 2019 slavnostním ukončením 
a vyhlášením výsledků. Pořadatelé pro nás při-
pravili raut a  zpříjemnili večer hrou na  kytary, 

harmoniku a basu.
V  letošním ročníku Štivadla zasedla velmi 

přísná porota, která nám po společné večeři sdě-
lila své poznatky k našim výkonům.  
Líbily se jim naše herecké výkony i  scéna, ale 
na postup jsme nedosáhli.
Nám byl přesto velkou odměnou plný sál s dvě-
ma sty sedadly.
Někteří z nás i Vás se každý podvečer jeli podí-
vat na představení dalších ochotnických spolků 
a  když se na  jevišti rozsvítily reflektory, bavili 
jsme se a ocenili práci všech účastněných diva-
delních souborů.

Teplé dny se s námi loučí, ale podzimní pro-
cházky mezi spadaným barevným listím je také 
krásný. A  my budeme rádi, když náš přijedete 
podpořit i u sousedů a smích rozehřeje Vaše tělo.

Zdeňka Bajgarová, předseda spolku

FC Vřesina informuje
FC Vřesina po  loňském postupu A  týmu 

do  1.A. třídy opět slaví několik úspěchů. Muži 
A  (trenér Petr Dombrovský) se po  těžké soutě-
ži zachránili v  1.A. třídě i  když jarní sezóna se 
týmu moc nevydařila. Nakonec z  toho bylo 11. 
místo. To tým B mužů (trenér Josef Vincenci) 
po  loňském třetím místě, kdy mu postup ute-
kl o  jediný bod, letos nezaváhal a  od  začátku 
městské soutěže až do  konce před sebe nikoho 
nepustil a  zaslouženě postoupil do  městského 
přeboru. Největší úspěchy však slavili naši mla-
dí fotbalisté. Dorost (trenér Jaroslav Vadas) se 
sice krajskou soutěží protrápil, ale nakonec se 
zachránil a v kraji bude hrát i další sezónu. Nej-

lépe však sezónu ode-
hráli naši starší žáci. 
Od  prvního kola bylo 
zřejmé, že si to o postup 
rozdají s  týmem z  Koz-
lovic. Podzim odehráli 
bez porážky stejně jako 
Kozlovice. Jejich pod-
zimní souboj v  Kozlo-
vicích navštívilo přes 
40 fanoušků ze Vřesiny 
a  na  hřišti to nako-
nec skončilo 1:1, když 
v  hledišti jasně vyhrála 
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Vřesina. Bylo jasné, že oba týmy jsou nad ostat-
ními na výši a jen tak někde body neztratí. Jarní 
sezónu pokračovali žáci ve  vysokých výhrách 
a blížil se zápas roku doma s Kozlovicemi. Naši 
hoši se na  něj pod vedením trenéra Miroslava 
Šebestíka dobře připravili. Kozlovice porazili 
po krásném zápase 3:0 a už je neměl kdo připra-
vit o  postup. Žáci sezónu dohráli s  přehledem 
a  postoupili poprvé v  historii našeho fotbalu 
do Krajského přeboru. Navíc bez jediné porážky 
a se ztrátou jediného bodu za remízu v Kozlovi-
cích. Jejich skóre bylo ctihodné 149 : 6. Za celý 
rok obdrželi jen 6 branek a soupeřům jich nadě-
lili 149. Teď je budou čekat v krajském přeboru 
takové týmy jako Nový Jičín, Havířov, Karviná, 
Vítkovice, a  to je pro naši malou Vřesinu ob-
rovský úspěch. Mladší žáci (trenér Jan Chobot) 
se ze začátku pohybovali na  předních místech 
,ale nakonec skončili na  6. místě. Stejně jako 
naši žáci bojovaly o  vítězství oba týmy našich 
přípravek. Starší přípravka U11 (trenér Miloš 
Baričák) nakonec obsadila 2. místo a mladší U9 
(trenér Marek Hanák) se nenechala zahanbit 
a skončila také druhá.

Na  závěr sezóny se na  hřišti ve  Vřesině 
uskutečnil turnaj mladších a starších přípravek. 
V obou kategoriích hrálo po 6 týmech. Turnaje 
se tak zúčastnilo 134 dětí a 24 trenérů. Krásné 
souboje sledovalo na 120 diváků převážně z řad 
rodičů. 

Umístění týmů FC Vřesina v  soutěžích 
2018/2019
FC Vřesina muži 1.A. třída 11. místo skóre    29:54
FC Vřesina muži B  MěS  1. místo  skóre     117:40
FC Vřesina  dorost   KS  12. místo  skóre      47:130
FC Vřesina  st. žáci  KS 1. místo   skóre      149:6
FC Vřesina  ml. žáci   KS 6. místo   skóre   132:100
FC Vřesina  U11 MěP    2. místo   skóre   203:61
FC Vřesina  U9   MěP    2. místo

Na  závěr bych chtěl jen zrekapitulovat činnost 
FC Vřesina za uplynulý ročník fotbalových sou-
těží 2018/2019. FC Vřesina uspořádala ve všech 
věkových kategoriích 27 přátelských utkání, 
v soutěžích sehrála doma 72 zápasů a stejný po-
čet i venku. Uspořádala 600 tréninků z toho 455 
mládeže. Přípravky se zúčastnili 6 turnajů. Žáci 

odehráli Krajskou zimní ligu, kde skončili na 2. 
místě. Přípravky odehrály Ostravskou zimní 
ligu. Muži se v zimě zúčastnili turnaje ve Vrati-
mově a odehráli Městský pohár. Za to vše může-
me jen poděkovat všem dobrovolným trenérům, 
kteří se všem fotbalistům věnují ve svém volném 
čase a za to dostanou jen malý příspěvek na ces-
tovné. Mrzí nás, že o tuto práci nejeví zájem bý-
valí hráči Vřesiny, kteří tady bydlí. Trenéři jsou 
větší části z Ostravy. 

Poděkovat musíme také DTJ Vřesina, která 
nám umožňuje v zimním období trénovat na je-
jich umělé trávě.

Velký dík patří také vedení obce Vřesina, 
bez její finanční pomoci si nedovedeme chod 
klubu vůbec představit. Vždyť naše malá obec 
má na tom, že náš klub FC Vřesina je mezi nej-
většími kluby na  Ostravsku, nemalou zásluhu. 
Jen 6 klubů na Ostravsku má v krajských soutě-
žích týmy všech věkových skupin. Jak muže, do-
rost tak i žáky. Doufáme, že i nadále bude obec 
podporovat náš sport číslo 1 a naše mládež bude 
i nadále dobře reprezentovat obec Vřesina. 
                                          Za FC Vřesina Josef Vincenci

Náš roverský oddíl RS Pinguin (Tučňáci) 
na  jaře a  začátkem léta navazoval spolupráci 
s  psím útulkem v  Ostravě – Porubě. V  útulku 
jsme strávili jedno sobotní dopoledne, pejskům 
jsme přivezli konzervy a  další věci, které nám 
pracovníci útulku doporučili. Seznámili jsme se 
s chodem útulku a některými psy a domlouváme 
dlouhodobou spolupráci, která by měla spočívat 
v dobrovolném venčení pejsků. Dále jsme v červ-
nu na Dni obce v Pohádkovém lese připravili pro 
děti jedno stanoviště a strávili s nimi pěkné odpo-

ledne. Koncem školního roku jsme si zopakovali 
velmi úspěšný zdravotní rychlokurs ve vřesinské 
škole a  také jsme vyjeli do Základní školy v Ku-
níně, kde jsme simulací zdravovědy strávili celé 
vyučování. Jsme rádi, že své zkušenosti ze zdra-
votnických kursů můžeme předávat dál a doufá-

me, že dopoledne bylo přínosné pro děti i učitele. 
Prázdniny pro mnohé znamenají odpočinek, ale 
pro skauty by to nebyly prázdniny, kdybychom 
nejeli na  tábor. Na podrobnosti z  tábora v Seči 
a z puťáku na Ohři se můžete těšit v dalším vydá-
ní Vřesinských novin.  

RS Pinguin a edukace (aneb jak učíme děti, aby první 
pomoc nebyla tou poslední…)

Omrzliny, spáleniny, srdeční zástava

Simulovaná autonehoda
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Z historie obce

V  osadě Mexiko se nachází známá výletní 
restaurace s  téměř stoletou historií, která je 
vyhlášena široko daleko svojí specialitou, na-
loženými tvarůžky podle starého rodinného 
receptu. 
Podobně vyhlášený jako hostinec byl rybník 
Mexiko, který se nacházel v  polích za  hostin-
cem směrem na  Klimkovice. Byl pravděpo-
dobně založen koncem 50. let minulého sto-
letí a  byl ve  vlastnictví města Klimkovic. Měl 
zadržovat vodu z několika pramenných zdrojů 
na horním toku potoka Rakovec (pojmenovaný 
podle množství raků, kteří v  něm v  minulosti 
žili) v  místě, kde se potok rozléval při jarním 
tání sněhu nebo při deštivém počasí v  údolní 
části tzv. Hluboké cesty z Klimkovic na Mexiko. 

Venkovní posezení v restauraci Mexiko r. 1970 a vodní plocha rybníku.

Značnou aktivitu pro jeho založení a následnou 
údržbu vyvíjeli tehdejší členové místního mys-
liveckého sdružení v  Klimkovicích, neboť měli 
zájem o  rozšíření řízeného chovu divokých ka-
chen, husí a ostatního vodního ptactva, žijícího 
ve volné přírodě. Rybník byl rovněž přirozeným 
prostředím pro různé druhy vodních živočichů 
a rostlin 
Cca padesát metrů dlouhá hráz dobře regulova-
la celoročně vodu z Rakovce, přírodní voda byla 
čistá a dlouhý čas byla také vhodná ke koupání. 
Zdejší klidné prostředí bylo v období 60. a 70. 
let minulého století vyhledávaným místem 
k  odpočinku, hlavně pro lidi z  blízkého okolí. 
Někteří mu dávali přednost před porubským 
koupalištěm.

Rybník Mexiko



VŘESINSKÉ  NOVINY

15

V roce 1970 bylo extrémně teplé léto, část rybníku vyschla a byla využívána jako „bahenní lázně“.

V zimním období byl rybník využíván k provozování 
zimních sportů. S hokejem zde začínal i známý 
československý hokejový hráč a trenér Vladimír Vůjtek. 

V  současnosti asi dvacet let má rybník protr-
ženou hráz, dlouhodobě chátrá a  jeho dřívější 
břehy i  původní vodní plocha je hustě porostlá 
vzrostlou náletovou vegetací.
Město Klimkovice má již dva roky připraven 
projekt obnovy rybníka Mexiko, který není mož-
ný realizovat, protože se nepodařilo najít novou 
vhodnou přístupovou cestu k rybníku. Výstavba 
dálnice bohužel znemožnila příjezd k  rybníku 
od  Klimkovic po  původní komunikaci pro sta-
vební mechanismy, potřebné k provedení opravy 
hráze rybníka a celkovou revitalizaci. 
Pokud se podaří realizovat projekt, uvažuje se, 
že rybník bude opět sloužit k  zadržování vody 
v  krajině včetně možného rekreačního využití, 
popř. jako chovný rybník. Doufám, že jediné 2 
rybníky na katastru Vřesiny (V Oši, Kačák) ne-
dopadnou podobně. 

Na základě podkladů Ing. Jiřího Pillicha, 
kronikáře města Klimkovic zpracoval, upravil 
a doplnil o fotografie Milan Julínek.Na fotografii rybník v r. 2010.
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Z cest  našich spoluobčanů

Na motorce k Bajkalu

Nejvyšší sedlo a jezero Karakol

Svůj cestovatelský sen si splnil Ivo Sedláček 
z  Vřesiny spolu se svým bratrancem Dušanem 
Gregorem. Cestu na motorkách BMW F 800 GS, 
kterou plánovali jeden rok, zahájili 12.května 
2018. Před nimi bylo 18 000 km a 2 měsíce zážitků. 

Přes Slovensko, Maďarsko, ve kterém v láz-
ních Berekfűrdo se z Jihlavy připojil Dušan Gre-
gor, cestovali dále již spolu přes Rumunsko, Bul-
harsko, Turecko, Gruzii, Azerbájdžan, trajektem 
přes Kaspické moře do Kazachstánu a pak přes 
Uzbekistán, Tadžikistán kolem afghánských 
a  čínských hranic do  Kyrgyzstánu, pak opět 
přes Kazachstán do Ruska a Mongolska, kolem 
Ulánbátaru směrem k cíli svého putování, k rus-
kému jezeru Bajkalu, kterého dosáhli po  ujetí 
15 000 km a 44 dnů.  

Zpět motorky cestovaly do Moskvy vlakem 
po  Transsibiřské magistrále a  sami cestovate-
lé se do Moskvy přesunuli letecky, ze které pak 
na motorkách přes Lotyšsko, Litvu a Polsko při-
jeli zpět domů do České republiky.
V Istanbulu si prohlédli Modrou mešitu a Muze-
um námořnictva, aby pak přes Amasru, Sinop 
a Tranboze přijeli do Gruzie, země hor. 

Po přejetí horského průsmyku Pik Goderdzi 
s  nadmořskou výškou 2027 m navštívili v  Gori, 
rodném městě J. V. Stalina jeho muzeum a  pak 
skalní město Uplisciche s kostelíkem z 10. století 
na jeho vrcholu. Pochopitelně nechyběli na tbiliské 
„Stodolní ulici“. Cestou do  Azerbájdžánu stačili 
ještě navštívit královskou pevnost v městě Gremi. 

Po  komplikovaném přechodu hranic a  za-
stávce u hlavní azerbájdžánské řeky Kur zamířili 
do hlavního města Baku, která je okouzlila při ve-
černí procházce v centru města svými fontánami. 
Následovala náštěva oblasti Qobustanu, která 
je známá tím, že je domovem slavných skalních 
petroglyfů (obrazy na skalách vytvořených v pra-
věku opracováním povrchu kamene) a chladných 
bahenních sopek (vřídla). Čekáním na  trajekt 
v  portu Aelet, aby se přeplavili přes Kaspické 
moře do  Kazachstánu, strávili 6 dnů. Ale nebyli 
tam sami. Shromáždili se tam motorkáři téměř 
z celé Evropy. Při plavbě do přístavu Aktau na lodi 
Profesor Gűl měli možnost prozkoumat její pod-
palubí i strojovnu, aniž by narazili na obsluhu.

Kazachstán je přivítal kaňony a horami. Při 
táboření pozorovali surikaty a zkoušeli rozdělá-

vat oheň suchým velbloudím trusem. Dalo se při 
něm i ohřát.  

Na uzbeckých hranicích museli pojistit mo-
torky a pak je čekaly prašné silnice a město Chiva 
ležící na  tzv. hedvábné stezce. Překvapilo je, že 
toto město nežije pouze turistickým ruchem, ale 
především místní obyvatelé si toto místo užívají. 
Následovalo pak 450 km, z  toho 300 km pouští 
při teplotě 40°C do  Samarkandy s  historickým 
centrem a posléze do dalšího města Buchary.

V Tadžikistánu byly často účastníky silniční-

ho provozu na neudržovaných horských cestách 
stáda ovcí a koz. Do Dušanbe, hlavního města se 
však jelo krásnými horami. Ale byli přivítáni ra-
madánem a na centrálním náměstím osvětlenou 
fontánou. Po  návštěvě Nurecké přehrady s  výš-
kou hráze 304m (druhá nejvyšší na světě) a rozlo-
hou vodní nádrže 98 km2  vjeli do tadžikistánské 
části Pamíru, ve kterém úsek 260 km jeli 11hodin, 
z  toho 180 km na  stupačkách cestou s  bahnem. 
Výškově se začali pohybovat 3  250 m nad mo-
řem. Tadžikistánská strana Pamíru je vojensky 
pod kontrolou a  na  křižovatkách hlídky zapisují 
pasy a  časy průjezdu. Podél řeky Pjandž, která 
tvoří hranici s Afghánistánem pozorují vesničky 
na druhém břehu vodoteče a při táboření místní 
faunu-sviště, sysly a  jaky divoké.  Nacházejí se 
ve výšce 4 250 m n. m., špatně se začíná dýchat, 
silnice jsou asfaltové, ale s  děrami. Nocují v  ne-
vábném městečku Murghabu, ve kterém elektřinu 
vyrábějí generátory. Se svými stroji    se dostávají 
po známé motorkářské cestě Power Hayg na kótu 
4  655 metrů nad mořem a  pak pěšky pokračují 
do výšky 4 938 m n.m. Tadžikistán opouštějí při 
teplotě 3°C a zmrzlém dešti.  

Kazachstán projíždějí okolo Balchašského 
jezera a  nevyhnou se policejní šikaně, dvakrát 
platí pokutu za domnělou překročenou rychlost, 
a  proto po  překročení ruské hranice Altajským 
krajem a prohlídkou jeskyní u řeky Katuň raději 
směřují do Mongolska.

Po  papírování a  razítkování na  hranici 
kamenitou pouští Gobi se vydali jižní trasou 
směrem na  hlavní město země Ulánbátar, kde 
potkávali sporadicky ovce, koně a  velbloudy, 
průměrnou rychlostí 35 km/hod.  Projetím Mon-
golska s  krátkými přestávkami kvůli různým 
technickým problémům na  motorkách po  44 
dnech dojeli k Bajkalskému jezeru.

Tímto zveme čtenáře Vřesin-
ských novin na  besedu s  Ivo 
Sedláčkem a  jeho videem o  jeho 
cestě na  Bajkal a  zpět, která se 
uskuteční v  penzionu Motýlek 
ve Vřesině v neděli 20. října 2019 
v  16:00hod. (účast nutno objed-
nat na tel. 606 161 167)
 
Dle poznámek zaznamenal  Ing. Vladimír Bárta

Tajikistán, do Dushanbe

Bajkal Irkutsk
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Dopisy čtenářů

Žniva 
v dědině u konca

Když se projdete po  katastru Vřesiny, tak 
zjistíte, že již všechny pola jsou sklizeny. Jako 
sedlák chci poděkovat všem spoluobčanům, že 
tolerovali zvýšený pohyb zemědělské techniky 
po  dědině a  mnohdy i  v  nočních hodinách. Až 
na ulici Vřesová. Vážení obyvatelé ulice Vřesová, 
chci také vám poděkovat za hladký průběh žní, 
kdy jste v  drtivé většině přeparkovali svá auta 
při průjezdu kombajnu. Jen ti dva jedinci, kteří 
častovali traktoristu a kombajnéra těmi nejhrub-
šími výrazy, a to mnohdy na hranici pornografie, 
by měli zpytovat svědomí nebo navštívit zdra-
votnického specialistu. Tím ale zvýšený pohyb 
traktorů na polích a v ulicích dědiny nekončí. Je 
třeba pola připravit na setí a znovu osít. Je také 
na  místě poděkovat dobrovolným hasičům ze 
Vřesiny za zásahy u zemědělské techniky a požá-
ru pola na Mezihořu. 
Orbě zdar - hrabošovi zmar!

Bc. Petr Lička

Postřehy a otázky občana Vřesiny pro starostu obce 
Redakce Vřesinských novin obdržela na-

hrávku s  příspěvkem skládajícím se z  něko-
lika monologů pana Ing.  Miroslava Hrbáče. 
Pan inženýr byl ve Vřesině činný jako zastu-
pitel i  jako radní a  v  minulosti také členem 
úspěšného orchestru COMBO. Ptá se pana 
starosty:

Jak se bude vyvíjet bezpečnost na komunika-
cích ve Vřesině, kde denně projíždí stále více 
a více aut?  
Všechny politické strany a  sdružení mají a  měly 
ve  svých programech, když se ucházely o  vedení 
v obci, že je třeba zajistit bezpečnost na silničních 
komunikacích, včetně místních  v naší obci.
Za  více jak osm let se v  podstatě nic nezměnilo. 
Na  komunikaci třetí třídy – ulici Hlavní se dále 
dělají závody automobilů a  zejména motorek.  
Kousek chodníku, který byl na ulici Hlavní vybu-
dován před cca více jak 50-ti léty v akci „Z“ do-
sluhuje a je již nyní pro chodce nebezpečný, schází 
vodorovné i  svislé značení a  doplňkové tabule 
upozorňující na zvýšený pohyb chodců, že komu-
nikace jsou bez chodníků, že je zde zvýšený pohyb 
školních dětí apod.

Plánuje obec a má zpracován projekt na chod-
ník na ulici Hlavní a plánuje a má zpracován 
projekt na  vybudování komunikace do  části 
obce Za Dvorem?
Nebo je to tak, že projekt ani za  osm let není 
a s chodníkem se nepočítá a s novou komunikací 
za Dvůr se také nepočítá? Naše obavy, tedy mne 
a  další spoluobčany, kterým není situace v  obci 
lhostejná znepokojuje skutečnost, že obec sou-
hlasila s výstavbou budov přímo u komunikace – 
ulice Hlavní tak, že tam chodník prostě nevleze! 
Bylo to proto, aby se chodník nemohl budovat? 
A co bezpečnost? Vymlouvat se stále, že to nejde je 
špatné! Stačí se podívat do sousedního Krásného 
Pole a  mít oči otevřené při cestách po  naší vlas-
ti tam, kde chodníky budovali a budují! Když to 
šlo změnit rychlost na křižovatce před prodejnou 
Hruška ……………..?

Jaká je perspektiva chodníku Na  Potůčku? 
Nebo se uvažuje pozemek pod chodníkem ně-
komu prodat? 

Chodník spojující ulici Hlavní s Malou Stranou je 
ve stále horším stavu. Pan starosta se o něj stará 
již více jak osm let. Nějak mu to nejde! Příčinu ne-
nechal odstranit, i když o ní věděl! Zatím to vypa-
dá tak, že se všechno dělá pro to, aby ten chodník 
schůdný nebyl!  Jak se mohlo stát, že před 50-60 
léty byl ten chodník suchý a ve všech ročních ob-
dobích schůdný a teď je tam tolik vody, že se tam 
nedá chodit a v zimě už vůbec ne.

Je možné, aby pomalu více jak 8 let stála při 
dešti velká kaluž vody před rodinným domem 
č. p. 54?
Ona v  podstatě znemožňuje bezpečné užívání 
chodníku, Chodce, zejména však děti a  starší 
občany, tato dlouhotrvající skutečnost významně 
omezuje a ohrožuje na zdraví i životě!

Jak to bude se zastávkami autobusu na ulici 
Hlavní ?
Vybudovaly se proto, aby sloužily anebo aby se 

Kaluž na ulici Hlavní

 Ulička Na Potůčku

Ulice Hlavní

utratily peníze. Krytá zastávka u rodinného domu 
č. p. 72 je využívána. U domu č. p. 35 na straně 
směrem do  Klimkovic vybudované stání pro ces-
tující nebylo v  podstatě nikdy využito! Autobusů 
výrazně přibylo a všechny si dělají zastávku před 
domem č. p.  33! Zkušenost napovídá, že umís-
tění těchto zastávek je polohopisně i  výškopisně 
nevhodné! Situace by se měla řešit perspektivně, 
a to třeba v souladu s křižovatkou a chátrající hos-
podou v těsném sousedství!
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Rekonstrukce odvodňovacího žlabu na ulici Selská

Stupeň na Vřesince

S historií do koše? V každém kmeni je ukrytá socha

Vítací tabule před obecním úřadem

Rekonstukce kanalizace na ulici Hlavní

Vřesina kritickým okem
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Znovu o Zeleném pomníku
Poslal jsem třem zastupitelům obce rozsáh-

lý článek o  plošném zadržování vody v  krajině 
kolem obce Zdoňov.
Proč třem ? Podle Karla Poláčka  jsem vybral ty, 
co se mnou mluví  a je jich míň jak 5.
Máme totiž taky v Programu rozvoje obce (dále 
PRO) “Revitalizaci Vřesinky“, a  to dokonce 
v Akčním plánu na rok 2019, s orientačními ná-
klady 100 tis. Kč.
Akční plán by měl být vyjádřením vůle zastupi-
telstva realizovat PRO v jednotlivých letech jeho 
platnosti a akce v něm zahrnuté by měly být roz-
počtově kryty. 
Ale to je teorie, PRO je považován za nutné zlo 
a přednost mají jakoby aktuálnější problémy.
Podle mě  takový přístup vyplývá z  lidské úvahy: 
Když uhasím požár,  můžu být za hrdinu, když 
budu poctivě prosazovat realizaci protipožár-
ních  opatření, budu za otravu.
Zdoňov by mohl být inspirující a  dokonce  pro 
jednoho z těch tří i je.

Navazoval jsem tím na výzvu poslanou všem za-
stupitelům obce a  uveřejněnou ve  Vřesinských 
novinách pod názvem „Vypěstujme si zelenou 
Vřesinu“ a  nabídl tak současným zastupitelům 
a zastupitelkám možnost vybudovat si „Zelený 
pomník“, kovu trvalejší.
Stáhl jsem si ze Zdoňovské Studie provedi-
telnosti, kterou oni bezplatně poskytují, asi 8 
stran.
Žádné geniální objevy - jen práce, práce, práce,  
s  projektanty i  krumpáči a  dotační peníze  až 
do 100% nákladů, které zatím nevyschly.
Jenom pro informaci uvádím něco z jejich 5 kro-
ků:
• Vrátit vodě, co jsme jí sebrali - tedy plochy, 
kde se voda dříve přirozeně vyskytovala.
• Zvětšit co nejvíce objem zádrže vody v krajině 
- naplnit nivy, zhotovit nové tůně.
• Snížení rychlosti odtoku vody z  krajiny od-
vodňovacími zařízeními.
• Zvýšení podílu zeleně v  krajině, správná 

skladba lesa a hospodaření v něm-zachycení ho-
rizontálních srážek, (třeba stop anglickým tráv-
níkům…).
• Transformace zemědělství - návrat půdního 
života.
Píšu své výzvy a  listy zastupitelům v  naději, že 
zvednou jiskřičku nápadu a  můžou ho klidně 
prohlásit za  svůj a  zažehnou pochodeň práce 
k  obecnému prospěchu obce. V  tomhle typu 
akce by mohl být jednohlasný souhlas, jak se 
frázovitě říká „napříč politickým spektrem“, ale 
zatím přes panující sucho nic moc nehoří.
Nechci křivdit, budou se sázet stromy, obnovo-
vat aleje…., ale tohle  by měl být  začátek velko-
rysého a živého řešení spolu s odbahněním ryb-
níku v Oši, oživením Kačáku pod ním atd. atd.
Částka 100 tis. Kč je směšná, ale pro začátek 
dobrá, pár tůněk by za  ni bylo. Zdoňovští jich 
mají už 9 z 11.

Ing. Petr Nedělník, červen 2019

Důležité informace pro 
Vřesiňaky týkající se likvidace bioodpadu 

v naší obci 

V červenci tohoto roku obec zakoupila kon-
tejnerový nosič PORTÝR 3 za  obecní traktor 
od  českého výrobce WTC Písečná. Tento stroj 
dodala firma Mitrenga ze Stříteže a obec za něj 
zaplatila cca 165  000,- Kč bez DPH. K  tomuto 
nosiči obec vysoutěžila celkem osm kusů kon-
tejnerů od výrobce FORCONT Kroměříž, v cel-
kové hodnotě cca 296  000,- Kč bez DPH. Tyto 
kontejnery jsou vyrobeny přesně dle technických 
specifikací technických pracovníků obce, jelikož 
tito pracovníci mají největší zkušenosti s  prací 
s bioodpadem a musí předcházet tomu, aby ne-
docházelo k mísení různých druhů odpadů.
 Kontejnery budou umístěny na tato místa sou-
střeďování bioodpadu:

1) horní konec ulice Topolová
2) Nová Plzeň 
3) hasičárna
Na  každém stanovišti budou umístěny kontej-
nery dva, kdy jeden na  každém místě je určen 
pouze na  větve. Druhý kontejner je na  ostatní 
bioodpad. Kontejnery budou barvy hnědé, aby 
nedocházelo k záměně s jinými odpady.

KONTEJNERY 
JSOU POUZE 
NA BIOODPAD!!!

Je velmi důležité, aby každý Vřesiňak důsledně 
dodržoval, k  čemu je kontejner určen. Každý 
kontejner bude opatřen jasným nápisem. Mí-
sení různých druhů odpadů by vedlo ke  zvýše-
ní nákladů na  likvidaci bioodpadu a obec bude 
nucena  tyto náklady uhradit, při tom se jedná 
o peníze nás všech.
BIOODPAD
Mezi bioodpad patří:
listí, tráva, plevel, zbytky ovoce, zeleniny, čajové 
sáčky, kávová sedlina, drobné zbytky rostlin, pi-
liny, dřevní štěpka z větví stromů a keřů, skořáp-
ky ze suchých plodů a vajec, hlína z květináčů, 
spadané ovoce, větve z ořezů stromů atd.

Mezi bioodpad nepatří:
zbytky jídel (tzv. gastroodpad), jedlé oleje a tuky, 
kosti, maso, kůže, uhynulá zvířata, exkrementy 
masožravých zvířat, také kočkolit, staré pečivo 
(také nepatří do lesa),  znečištěné piliny a všech-
ny další bioologicky nerozložitelné odpady.

Vyzývám všechny spoluobčany, aby nevytvářeli 
černé skládky různých odpadů v  lesích, lukách 
a  jiných odlehlých místech Vřesiny. Tyto černé 
skládky budou po umístění kontejnerů monito-
rovány obecním četnictvem a viníci bez milosti 
sankcionováni. Také na  místech soustřeďování 
ostatních odpadů, které jsou pěkně ohrazeny, 
ať kontejnery nehyzdí okolí, dodržujte pořádek 
a  čistotu! Podle informací technických pracov-
níků obce dochází k tomu, že občané jsou leni-
ví otevřít posuvná vrata a odpad jen tak nahází 
do ohrady. Promiňte mi prosím tento výraz, ale 
takto se může chovat jen tupé hovado. Bioodpad 
je kompostován v kompostárně Vřesina na hno-
jišti, kterou provozuje paní Libuše Kudelová. 
Dle jejich slov a požadavků, pokud by docházelo 
k  mísení různých druhů odpadů (např. plasty 
v trávě), bude muset obec Vřesina přijmout dů-
sledná a nákladná opatření.
V průběhu měsíce října budou v obci rozmístěny 
kontejnery (zelené barvy od  společnosti OZO) 
na velkoobjemový odpad a budou na obvyklých 
místech po obci. Jedná se tak již o třetí termín, 
tak jak je uvedeno v obecně závazné vyhlášce.
      Za radu obce Vřesina Bc. Petr Lička
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Sliby se slibují
Většina  stran a seskupení ve volbách  slibo-

vala stavbu nového Kulturního domu.
Upozorňoval jsem na to jako na  typický účet bez 
hostinského, neboť nikdo neměl nejmenší před-
stavu o tom, jak by stavba měla vypadat, co bude 
stát a jestli obec na to bude mít.
I toto zastupitelstvo dlouho váhalo,  jestli si ten-
to slib nemá nechat na další volební období, ale 
nakonec ustavilo pětičlenný  „Výbor pro realizaci 
kulturního a společenského zázemí obce  Vřesi-
na“ pod vedením zastupitele ing. Šímy. 
Úkolem  bylo představit nějaký konkrétní staveb-
ní záměr i podle  zkušeností jiných obcí, navrh-
nout, na kterém  obecním pozemku by se stavba 
mohla  realizovat a odhadnout cenu  stavby.
Úkolem zastupitelstva  bylo rozhodnout, zda se 
tímto záměrem bude obec  dále zabývat a za ja-
kých podmínek.

Materiál byl předložen na zasedání zastupitelstva 
17. 4. 2019 s těmito návrhy a doporučeními:
Umístnění stavby bylo  navrženo na 2 obecních 
pozemcích mezi Základní školou a tramvajovou 
zastávkou o  rozloze cca 7 tis. čtv. metrů s  tím, 
že vhodně navazuje  na obecní budovy Základní 
školy, Mateřské školky, Knihovny  a je dobře do-
pravně dostupné.
Dnes je na jednom z pozemků zahrádkářská osada.
V  souvislosti s  případnou stavbou bude třeba 
řešit přeložku 22 KV vedení.
Pozemek, na kterém je  dnešní Dům zahrádká-
řů byl mezi jinými shledán jako malý pro stavbu 
a parkovací místa bez možnosti ho rozšířit bez 
změny Územního plánu a také případný hluk by 
mohl obtěžovat sousedy.
I další obecní pozemky byly zváženy, ale žádný 
nebyl lepší.

Jako základní představa byla navržena jednopod-
lažní, nepodsklepená budova o ploše cca 800 čtv. 
metrů, se sálem pro 150 lidí  s divadelním podi-
em, cateringovou místností, technickou místnos-
tí, sociálním zázemím, venkovní terasou. Se spor-
tovní činností se zatím ve stavbě nepočítá.
K  tomu  parkoviště se zasakovací dlažbou, ko-
munikace, parková úprava, to vše s odhadnutou 
cenou 40 mil. Kč v cenách roku 2018.
V této souvislosti se jeví nutnost hledání dotač-
ního titulu.
Zastupitelstvo se usneslo pokračovat ve  zvažo-
vání tohoto záměru a  uložilo Výboru připravit  
další variantní návrhy stavby.
Počítá se  s velkou diskuzí v celé obci nad jednot-
livými  variantami i nad záměrem samým.
Ale konečně se  už nejedná jen o volební heslo.

Ing. Petr Nedělník.

Vřesinský územní plán a vřesinská příroda  
Územní plán obce Vřesina (dále ÚP) má 

za  sebou pětiletou platnost a  musel být povin-
ně zhodnocen hlavně tak, zda splňuje měnící se 
podmínky vyšších celků.
Sedmnáctistránková zpráva konstatuje, že 
za  pomoci ještě neschválené Změny č. 1 je ÚP 
v pořádku.
Tedy plán je v pořádku, ale jak vypadá jeho plně-
ní  hlavně v oblasti ochrany přírody a krajiny,  ne-
boť tady vidím hlavní smysl konání  vedení obce 
pro lidi i pro přírodu.
V koncepci strategie  přírody a krajiny  se před-
pokládá používání těchto nástrojů.
• Ochrana proti erozi, zřizování biopásů kolem 
vodotečí, zatravňování apod.
• Minimalizace zásahů do  lesních porostů 
a obecné zeleně
• Zajištění ochrany památných stromů a  stro-
mořadí
• Zvyšování podílu zeleně v sídlech

• Vytváření prostupnosti krajiny pomocí  sta-
bilizace ÚSES (územních systémů ekologické 
stability), kde máme 8 biocenter propojených  
koridory a 2 lokální biokoridory a máme navrh-
nout doplnění a aktualizaci  
• Zvyšování diverzifikace krajiny  pomocí drob-
ných vodních ploch, mokřadů apod.
• Revitalizace vodotečí, zvyšování povodňo-
vé ochrany – tady je např. v ÚP úkol „Prověřit 
úpravy  toku Vřesinka a navrhnout možnost  její 
revitalizace„
Dále je třeba řešit vybřežování Porubky a v se-
verní části území v ploše DS-Z1 ochrannou ze-
leň, v  ploše ZP-01 - plochu veřejné zeleně pro 
park a v ploše ZX-01,  ostatní  specifickou zeleň
(zahrada).
Odvádění dešťových vod má být řešeno hlavně  
vsakováním, resp. oddílnou kanalizací a má být 
realizován pás  ochranné zeleně  podél koridoru 
silnice I/11.

O plnění vím málo, jen třeba to, že“ Revitaliza-
ci Vřesinky“ máme 4 roky v  Programu rozvoje 
obce do roku 2020 a nehnulo se prstem, a to ani 
v roce 2019, kde máme utratit prvních 100 tisíc 
Kč, ale neví se za co.
Takže pár otázek :

ÚP předpokládá  několikrát doplnění  a aktu-
alizaci  ÚSES. Jak jsme je doplnili a aktualizovali ?

Kolem koridoru I.11 má být realizován zele-
ný ochranný pás. Bude? A kdy ?

Zlepšování biodiverzity prostřednictvím 
drobných vodních ploch, mokřadů , tůní . Máme 
nějakou představu? A jakou ?

Co s biopásy kolem vodotečí ?
Jak si poradíme  se zvyšováním podílů zele-

ně v sídlech ? 
Proč nemáme program pro tyto úkoly a pro 

přírodu takový, co by akceptovala i další zastu-
pitelstva?
                Ing. Petr Nedělník, srpen 2019

O lstivých slimácích 
V naší malé zahrádce  jsem se na staré kole-

no rozhodl ekologicky hospodařit.
K tomu nutno uvést – rozhodl jsem  sám o  teritoriu 
mé ženy a tím si zadělal na četné pohraniční půtky.
Začal jsem  ekologickým kosením  trávy.
Moje žena chce mít uklizeno, zeleně vyholeno 
tak, jako má soused.
Až když jsem  předestřel vizi (ne skutečnost) ro-
mantického malování sekačkou, kdy ji ráno pře-
kvapí ve vysoké trávě  vysekané srdce, byl jsem 
vzat na milost.
Mezi námi, ostrůvky vysoké trávy s  nakrátko 
posečenými plochami nevypadají nic moc, ale 
představa úkrytů pro celou, pestrou, přírodní 
havěť je v přemnoženém světu lidí uklidňující.

Taky jsem se rozhodl ochránit svůj záho-
neček  brambor, vysázených na  začátku dubna  
ještě před raketovým cenovým vzrůstem, proti 

všem přírodním  protivenstvím bez chemie, jen 
ručně, což je  druh hrdinství, pokud máte  nové, 
plechové koleno co nedovolí kleknout. 

Pak jsem narazil na slimáky.
Jsou to jediní tvorové na naší zahrádce, co nedo-
stávají ode mě milost.
Podle antislimáčího zákona „šaría“ jsou to imi-
granti, do naší přírody nepatřící, nebezpeční, 
přemnožení a žerou z cizího.
Na  stejném bramborovém trsu přistiženému 
slimákovi a  našemu domácímu sekorovskému 
hlemýžďovi, se nedostává stejného zacházení.
První je rychle, humánně, ručně  popraven, dru-
hý laskavě přenesen k jiné zelené potravě, člově-
kem  nepožívané.
V den, kdy jsem konstatoval děravé trsy brambo-
rové natě, jsem v 5 hodin ráno, před  procházkou 
se psy, sebral 28 slimáků celé velikostní škály.

Druhý  den  ve stejnou dobu jich bylo 10.
Třetí den jeden, ale krajek v zelených listech  bylo 
pořád víc!
Chtěl jsem je zaskočit večerním sběrem, ale ne-
byli tam!

Vyvodil jsem z toho závěr o lstivosti a žravé 
inteligenci této přistěhovalecké pakáže: Naučili 
se hodiny!
Žerou patrně za hluboké noci a prchají před roz-
břeskem.!
Nechemické náklady tak vzrostou o provoz čelo-
vé lampy a o nepohodlí z nočního sběru.
V ekonomickém kontextu se hodnota mých 
brambor bude pohybovat vysoko nad 50,- Kč 
za kilo, neboť i má přírodní metoda bez kopčení, 
s použitím pokosené trávy, nebude moc výnosná.
Tento způsob pěstování se dá provozovat jen pro 
zábavu, jinak by vedl ke  smrti hladem, za  pří-
jemného pocitu souznění s přírodou.

A slimáčí poučení? Když už jsou tady, je na  
všechno pozdě !
              Ing. Petr Nedělník, červen 2019
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Otevření zdravotního střediska 31. 7. 2019
Galerie fotek
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Den obce 15. 6. 2019
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Samaritán Open Ostrava 2019 je turnaj v malé 
kopané pro týmy složené z  uživatelů a  zaměst-
nanců azylových domů pro muže bez domova. 
Přijďte podpořit jejich sportovní výkony 25. 9. 
2019 od 9 h v areálu Areál Don Bosco, Vítkovic-
ká 28, Ostrava. Vstup zdarma. 
web:https://ostrava.caritas.cz/akce/samaritan-
-open-ostrava-25-9-2019/

Dny proti chudobě v Ostravě 2019
14. ročník aktivit Dnů proti chudobě v Ostravě 
proběhne v období 14. - 17. 10. 2019 u příleži-
tosti Mezinárodního dne za vymýcení chudoby. 
Pro širokou veřejnost je na 14. 10. 2019 od 8 h 
připraveno Ekumenické setkání, ve  stejný den 
od 17 h panelová diskuse v Centru Pant na téma 
„Chudoba a  sociální stát“ s  Pavlem Fischerem 
a Liborem Prudkým. Ve čtvrtek 17. 10. od 17 h 
proběhne v  ostravském hypermarketu Globus 
vernisáž obrazů „Jak vypadá chudoba“ studentů 
Střední umělecké školy v Ostravě.
Dny proti chudobě pořádá Charita Ostrava, Ar-
máda Spásy s  finanční podporou statutárního 
města Ostravy.
Web+plakát: https://ostrava.caritas.cz/akce/
dny-proti-chudobe-ostrava-2019/

Charita Ostrava hledá lékaře a zdravotní sest-
ry pro hospicové služby
Charita Ostrava nabízí pracovní uplatnění 
pro lékaře – specialistu paliativní medicíny 
a  zdravotní sestry v  lůžkovém Hospici sv. Lu-
káše a  mobilním hospici sv. Kryštofa. Předpo-
kládaný termín nástupu: ihned nebo dle dohody. 
Podrobnější informace na  webu http://ostrava.
charita.cz/volna-mista/.
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Charita Ostrava

David Stypka a Bandjeez, Martina Kociánová, 
Janáčkův komorní orchestr a další se sejdou, 
aby pomohli...
Benefiční koncert  Charity Ostrava - Sešli se, aby 
pomohli... na podporu Charitního domu sv. Zdi-
slavy – azylového domu pro matky s dětmi pro-
běhne 17. 9. 2018 od 19 h v Divadle A. Dvořáka 
v Ostravě. Vystoupí pěvkyně Martina Kociánová 
s  harfistkou Kateřinou Englichovou, Janáčkův 
komorní orchestr s pěvkyní Patricii Janečkovou, 
violoncellistou Jiřím Hanouskem a David Styp-
ka&Bandjeez.
Charitní dům sv. Zdislavy – azylový dům po-
skytuje dočasné zázemí pro matky s dětmi, ženy 
s dětmi svěřenými do péče a  těhotné ženy, které 
se dostaly do nepříznivé sociální situace spojené 
se ztrátou bydlení. V rámci poskytované sociální 
služby podporujeme jejich soběstačnost a zapoje-
ní do běžného života ve společnosti. Celý výtěžek 
vstupného na koncert bude využit na podporu re-
konstrukce kapacitně lépe vyhovujícího objektu 
pro azylový dům v rámci povolené veřejné sbírky.
Předprodej vstupenek probíhá v systému Národ-
ního divadla moravskoslezského, Ostravském 
informačním servisu a  informačních centrech 
v regionu.
Web+plakát:https://ostrava.caritas.cz/akce/
david-stypka-a-bandjeez-janackuv-komorni-or-
chestr-a-soliste-sesli-se-aby-pomohli-2019/

Kurz pro hospicové dobrovolníky
Charita Ostrava hledá dobrovolníky do Hospice 
sv. Lukáše. Smyslem práce hospicového dobro-
volníka je poskytování pomoci lidem v  závěru 
života, doprovázení nemocného a  umírajícího 
člověka. Dobrovolník může nemocnému člově-
ku nabídnout aktivity vhodné pro společně trá-
vený čas např. povídání, čtení, hru, doprovod 

na vycházku apod.
Dobrovolníky odborně připravujeme, rozsah 
školení je 35 h teorie, 20 hodin praxe a 3 h su-
pervize. Po  dokončení kurzu obdrží účastník 
certifikát o jeho absolvování. 
Pokud byste měli zájem se k nám připojit, kurz 
pro hospicové dobrovolníky začíná 4. 10. 2019 
od 16 h. 
Kontakt: Charita Ostrava, Dobrovolnické hospi-
cové centrum, Charvátská 785/8, Ostrava-Výš-
kovice, (budova Hospice sv. Lukáše), Mgr. Bea-
ta Sikorova, Tel: 599  508  505, 731  625  768, 
e-mail: hospicove.centrum@ostrava.charita.cz, 
Web: www.ostrava.charita.cz
Web:https://ostrava.caritas.cz/akce/kurz-pro-
-hospicove-dobrovolniky-4-10-2019/

Jak pečovat o nemocného v domácím prostře-
dí a půjčovna pomůcek
Charita Ostrava v rámci aktivit Charitní hospi-
cové poradny nabízí možnost bezplatné účasti 
na  semináři „Jak pečovat o  nemocného člověka 
v domácím prostředí“. Na setkání s profesionál-
ními zdravotními sestrami Mobilního hospice 
sv. Kryštofa se dozvíte, jak zvládnout péči o člo-
věka se sníženou pohyblivostí, a  získáte souvi-
sející informace ze zdravotní a sociální oblasti. 
Naučíte se nemocnému člověku podávat stravu, 
tekutiny a léky, provádět osobní hygienu či po-
lohování, jako prevenci vzniku proleženin. Pro-
běhnou také praktické ukázky. Jsou připraveny 
informace o  možnostech získávání příspěvku 
na  péči nebo využívání kompenzačních pomů-
cek, které mohou být nápomocné při naplňo-
vání potřeb nemocného člověka. Kompenzační 
pomůcky je možné zapůjčit v charitní Půjčovně 
kompenzačních pomůcek, katalog pomůcek 
a  další informace můžete nalézt na  webu Cha-
rity Ostrava: http://ostrava.charita.cz/seniori/
pujcovna-kompenzacnich-pomucek/
Kurz probíhá vždy jednou měsíčně, nejbližší ter-
mín je 19. 9. 2019, 14.00-17:00 h v budově Hos-
pice sv. Lukáše, Charvátská 785/8, Ostrava-Výš-
kovice. Na školení se, prosím, přihlaste předem 
u  Bc.  Anny Štefkové, tel. 599  508  533, mobil: 
731  534  002 nebo e-mailem: hospicova.porad-
na@ostrava.charita.cz. Těšíme se na Vaši účast!
Web+plakát: https://ostrava.caritas.cz/akce/
jak-pecovat-o-nemocneho-v-domacim-prostre-
di-19-9-2019/

Vernisáž v charitní galerii G
Vernisáž s názvem Malování je naše radost au-
torek Ivy Matějáskové, Věry Křížové a  Marie 
Gavlovské se 10. 9. 2019 od  17 h uskuteční 
v charitní galerii G v Charitním středisku Gab-
riel - komunitním centrum pro seniory v Ostra-
vě-Zábřehu. Výstava bude přístupná veřejnosti 
každý všední den 8 - 16 h do 12. 11. 2019. Sr-
dečně zveme.
web:https://ostrava.caritas.cz/akce/malovani-
-je-nase-radost-vernisaz-10-9-2019/
Samaritan Open Ostrava 2019


